
Kmenové noviny OS 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
 

JEDNOU SKAUTEM   -    NAVŽDY SKAUTEM 
 

Kresba Jaroslava Foglara k Hochům od Bobří řeky www.skaut.cz/kmendospelych 

 

 

OBSAH 
 

KMENOVÉ ZPRÁVY 
Ze zápisů náčelnictva KD 
Ze skautského světa 
 

Z KLUBŮ 
Z Vyškova i z Brd 
Rychlá rota překonala 10 000 km 
Táborské lipky 
Svojsíkův smrk 
Vzpomínky OS z řad VS 
Den vzpomínání v Praze 
Z historie klubů 
70. výročí A. B. S. 
 

PRO ZAMYŠLENÍ 
Být hrdý na skautský kroj … 
Další vzpomínky na Jamboree1947 
Jaké byly dny temna … 
T. G. Masaryk stále živý 
 

RŮZNÉ 
Recenze Nauky o stopování 
Loga, loga, loga … 
Odešli … 
Náčelnická pošta 
Webové stránky 
 

PŘÍLOHY 
Barevná obrázková příloha 
Skautské památníčky v Česku 
Ročenka 2009 (jen elektronicky) 
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v době totality ho přejmenoval na Hochy od Bobří řeky. Nejvíce táborů uspořádal ve Sluneční zátoce 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 
Výběr zestručněných zpráv 

 
Tato rubrika obsahuje pouze vybrané údaje: účastníky, program jednání, příp. další informace a 
usnesení. Plné znění zápisu vč. příloh je uloženo u krajských zpravodajů KD. 

 
ZÁPIS 15. zasedání Rady ná čelnictva KD Junáka, Praha 22. 1. 2009. 
Přítomni :  ses. Hana Kaprálková a bratři Jan Adamec, Vladimír Köhler, Jiří Klikoš, Miroslav 
Kubát, Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec, Vladimír Stránský a Jiří Žáček. Přizváni:  Pavel 
Pokorný, Ivan Vápenka, Marek Matýsek, Miloslava Fousková, 
Omluveni : br. Aleš Cepek, Ivo Fišera, Vladislav Jech.   Hosté:   br. Navrátil, místostarosta   
Program jednání:  ���� Kontrola úkol ů ���� Informace z NJ  ���� LŠ 2009 ���� Oldskautské jamboree – 
OSJ 2009 ���� Informace z ISGF ���� Kmenové noviny ���� Stav webových stránek ���� Aktivity pro 
mladé kluby ���� Informace z ROJ ���� Informace z SO ���� Současný stav trojstranných setkání 
SK-PL-CZ ���� Stav legislativy ���� Program výchovného odboru ���� Různé. 
Informace z NJ  Informace o akci KLÍČ, o nové formě časopisů (stále ve stadiu projednávání). 
LŠ 2009 Br. Stránský zrekapituloval stav příprav LŠ 2009 – příprava programu, informace o 
přihláškách (v současné době 12 přihlášených). Br. Chládek stále shromažďuje přihlášky. Lesní 
škola uvedena na Skautské křižovatce. 
Oldskautské jamboree – OSJ 2009  Bratr Pokorný předal „Orlí péro“ sestře Kaprálkové, br. 
Köhlerovi, br. Adamcovi jako ocenění za aktivní účast na akci KLÍČ 2008.  
Informace o místu konání OSJ, předběžně projednáno ve „Sluneční zátoce“ u Ledče nad 
Sázavou.  
Navržen realizační tým: vůdce OS JambOREE 2009 br. Köhler, tajemník ses. Kaprálková, 
programový zpravodaj br. Vápenka a organizační zpravodaj br. Pokorný  
Usnesení 2015/01: Organiza ční tým OSJ 2009 byl jmenován ve složení ses. Kaprál ková, 
br. Köhler, Vápenka, Pokorný s funkcemi uvedenými v ýše.    

Schváleno 8:0:0 
Kmenová porada, NKD   Je problém s místem konání v Rybitví. Navrženo konání v areálu 
„Sluneční zátoka“. Bratři Köhler, Vápenka a Pokorný projednají při návštěvě možnost konání. 
Informace z ISGF  Br. Adamec zaslal jmenování sestry Bělovské naší zástupkyní v subregionu 
ISGF „Střední Evropa“. 
Kmenové noviny  Br. Žáček informoval o 4. čísle KN 2008. Ročenka nebyla vytištěna jako 
součást čísla Kn. Příští ročenka by měla být na téma „Jaroslav Foglar“.  
Redakční kruh tvoří  bři. Žáček, Jech, Vápenka, Köhler.  
Stav webových stránek  Web KD je nyní navázán na Křižovatku Junáka. Br. Jech nabízí 
možnost vkládání zpráv na naše stránky, po vzájemné domluvě. 
Aktivity pro mladé kluby, informace z RO  Setkání OBROK se bude konat v Jaroměři na 
přelomu dubna, května 2009. Roverský odbor řeší svou budoucnost. Mezi juniorskými kluby 
v Praze je propagována naše Lesní škola. 
Informace z SO  Br. Kubát informoval o aktivitách vedení SO. V minulosti provedl SO soupis 
skautských ulic. Bude použit do studie Skautské památníky od br. Vápenky. 
Současný stav trojstranných setkání SK-PL-CZ  Příští setkání je od 11. do 14. 6. 2009. 
Podrobné informace zašlou organizátoři v březnu 2009. Místo bude v Oščadnici na Slovensku. 
Stav legislativy  Br. Klikoš předal všem členům RNKD CD se seznamem předpisů Junáka. 
Seznam je třeba doplnit předpisy, které byly vydány v kmeni dospělých, či dříve kmeni 
oldskautů. 
Různé 
- Zahraniční info vydávané Junákem, by mělo obsahovat i zprávy z ISGF. 
- Letní tábor Pařezská Lhota bude 20. 6. – 30. 6. 2009. 

Vladimír Köhler – Mika v.r., náčelník 
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ZÁPIS 16. zasedání Rady ná čelnictva KD Junáka, Praha 19. 2. 2009.  
Přítomni : ses. Hana Kaprálková a br. Jan Adamec, Aleš Cepek, Vladislav Jech, Vladimír 
Köhler,  
Jiří Klikoš, Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec, Vladimír Stránský a Jiří Žáček. Přizváni:  Pavel 
Pokorný Omluveni : ses. Miloslava Fousková a br. Ivo Fišera, Miroslav Kubát a Ivan Vápenka 
Informace k p řipravovanému 47. zasedání NJ  
Br. náčelník Köhler uvedl, že jsou připraveny pracovní skupiny pro oblasti strategie, VSJU, 
vyznamenání, vzdělávání a návrh plánu ad. 5.  
LŠ 2009 Br. Stránský: v současné době je 17 přihlášených.  
NKD 17. – 19. 4. 2009 

Usnesení 2016/01 Rada NKD souhlasí s konáním NKD ve  Slune ční zátoce         
                                                                                       Schváleno 7- 0 - 1 

Kmenová porada ve dnech 22. – 24. 5. 2009  
Usnesení 2016/02 Rada NKD souhlasí s konáním KP ve Slune ční zátoce z Led če 
n/Sázavou                        Schváleno 7- 0 - 1   

Oldskautské jamboree – OSJ 2009  
Usnesení 2016/03 Rada NKD souhlasí s konáním Oldska utského jamboree ve Slune ční 
zátoce ve dnech 25. - 28. 9. 2009.                   Schváleno 8 - 0 - 1  

Mezinárodní aktivity  Ze semináře evropské části ISGF v Kutné Hoře br. Adamec zpracoval 
výsledky (česky a anglicky), obdržela je ses. Bělovská, redakce webu Junáka a web KD.  
Setkání PL – CZ – SK  Na příští setkání v Oščadnici na Kysuci ve Slovenské republice je 
změna termínu: 4. - 7. 6. 2009; platí, že přijdou podrobné informace až v březnu 2009.  
Stav legislativy  Br. Klikoš a Moravec uvedli, že do měsíce dubna 2009 shromáždí dostupné 
dokumenty. 
Různé  - Br. Pokorný předal br. Aleši Cepkovi ocenění ZpČ oblasti Bílého Orla „Orlím pérem“ 
jako poděkování za práci v servistýmu na jamboree Klíč 2008. 

      - Br. Žáček vyslovil názor, že pokud Ministerstvo zahraničí prodá zámek Štiřín, mělo by 
se finančně vypořádat s Junákem. Doporučuje,, aby se Junák tohoto vypořádání dožadoval. 

Vladimír Köhler – Mika v.r., náčelník 
 

ZÁPIS 17. zasedání Rady ná čelnictva KD Junáka, Praha 19. 3. 2009.  
Přítomni : ses. Hana Kaprálková a br. Jan Adamec, Vladislav Jech, Vladimír Köhler, Miroslav 
Kubát, Jiří Klikoš, Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec a Vladimír Stránský. Přizváni:  ses. 
Ludmila Bělovská (s manželem Oldřichem), br. Pavel Pokorný a Ivan Vápenka. Omluveni : ses. 
Miloslava Fousková a br. Aleš Cepek, Ivo Fišera a Jiří Žáček.  
Informace ze 47. zasedání NJ   Ses. místonáčelní Kaprálková informovala o jednání NJ o 
časopisech (vč. případné rubriky KD), rozdělování dotací, ke kauze Štiřín, ke grafickému stylu 
Junáka, Řád VVČČ bude inovován po částech, k vyznamenání sv. Jiří; br. náčelník Köhler 
uvedl další souvislosti (s br. místostarostou Navrátilem jednal i o ochraně skautské hymny). 
LŠ 2009  Br. Stránský upřesnil, že je v současné době 21 přihlášených (9 zájemců do 30 let).  
NKD, které se bude konat 17. – 19. 4. 2009 ve Sluneční zátoce, je zajištěno.  
Kmenová porada 22. – 24. 5. 2009 ve Sluneční zátoce je zajištěna; v programu budou 
zahrnuta témata odznaku/loga Junáka a další náměty pro „kouty“. 
Oldskautské jamboree – OSJ 2009 se bude konat ve dnech 25. - 28. 9. 2009 ve Sluneční 
zátoce Všechny informace jsou na webu KD.  

Usnesení 2017/01 Rada NKD pov ěřuje ses. Ing. Alenu Kukrálovou funkcí hlavní poklad ní 
OSJ 2009                                                     Schváleno 8 - 0 - 0  

Mezinárodní aktivity  Br. Adamec informoval o odeslání stavu členů na ISGF. Další aktualitou 
je v září 6. konference středoevropského subregionu ISGF – je třeba vybrat delegaci a zaplatit 
konferenční poplatek – navrhuje účast náčelníka a místonáčelní, zahr. zpravodaje a ses. L. 
Bělovské. Rada NKD s tímto návrhem souhlasí za předpokladu, že se na nákladech budou 
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spolupodílet. Ses. Bělovská se zúčastní zasedání výboru středoevropského subregionu ISGF 
v Krakově ve dnech 20. - 22. 3. 2009. 

Usnesení 2017/02 Rada NKD pov ěřuje jako delegaci na konferenci st ředoevropského 
regionu ISGF ses. Ing. Hanu Kaprálkovou, Ing. Ludmi lu Bělovskou a br. Vladimíra 
Köhlera a Jana Adamce            Schváleno 8 - 0 - 0 

Informace ze SO podal podrobněji br. Kubát (např. uvedl, že SO platí na adoptivní žačku); 
připomněl pozvánku na Mermoriál R. Plajnera.  
Spolupráce s ROJ a aktivity pro mladé kluby KD  
Br. Fišera a ses. Fousková jednají o přípravě podzimního setkání k tématu přechodu roverů 
jako juniorských klubů do KD - br. Fišera oslovil existující juniorské kluby a poslal br. Köhlerovi 
resp. Radě NKD svoji první zprávu o těch, kdo reagovali - zpráva byla přednesena. Připravuje 
na podzim 2009 soutěž „Krakonošův krpál“. 
Setkání PL – CZ – SK  Na příští setkání v Oščadnici na Kysuci ve Slovenské republice (4. - 7. 
6. 2009) organizátoři v současné době řeší den zahájení a z toho vyplývající cenu. Česká 
strana preferuje začít již 4. června. Témata jsou: význam organizací dospělých skautů a 
skautek pro mateřské skautské organizace a budoucnost organizací dospělých skautů a 
skautek v mezinárodních organizacích. Do konce března přijdou oficiální pozvánky.  
Stav legislativy  B r. Klikoš a Moravec pokračují ve shromažďování dostupných  dokumentů, na 
dubnové jednání  NKD podají zprávu.  
Různé br. Köhler předal gratulaci br. Miroslavu Moravcovi k jeho významnému životnímu jubileu 

Vladimír Köhler – Mika v.r., náčelník 
 
 

 

Ze skautskéhoZe skautskéhoZe skautskéhoZe skautského    
světasvětasvětasvěta 

    

 
OZVĚNY EVROPSKÉHO  

semináře ISGF  
v Kutné Hoře 

 
V minulém čísle 
Kmenových novin 
(KN 4/2008) vyšla 
zpráva o semináři 
(workshopu) ISGF, 
který byl materiálně 
zajištěn servisním 

týmem našeho Kmene dospělých v Kutné 
Hoře a uskutečnil se o víkendu 14. - 17. 
listopadu 2008. Semináře se zúčastnili 
činovníci dospělých skautů a skautek ze 
13 zemí, zastupujících všechny evropské 
subregiony ISGF. Předsedkyně 
evropského výboru ISGF Jane 
Wardropper byla odpovědná za organizaci 

semináře a jeho koncepci v duchu motta 
„Budoucnost ISGF a základy pro její 
růst“, zatímco Elizabeth Aveston z Velké 
Británie byla pověřena instruktáží a 
pracovní náplní semináře.  
Liz Aveston zažila dost nebezpečný pád se 
schodů v budově internátu, kde seminář 
probíhal. Přesto po provizorním ošetření, 
při němž pro nedostatek vhodnějšího 
materiálu hlavní roli sehrála mražená 
slepičí polévka z kuchyňské ledničky, 
pokračovala srdnatě v plnění svých 
povinností při řízení rozpravy a koordinaci 
pracovních skupin. Po šťastném návratu 
domů shrnula své poznatky ze semináře ve 
zprávě, jejíž podstatná část je uvedena 
v následujícím odstavci, ke kterému je 
připojen podrobnější výčet podnětů 
vygenerovaných diskusí. 
Hlavním posláním semináře bylo rozvíjení 
přátelství a vzájemného porozumění, 
jelikož ty jsou samozřejmě nejpevnějšími 
základy pro růst počtu členů. Toho bylo 
dosaženo prostřednictvím strukturovaných 
zasedání a společenského vzájemného 
působení, jak během semináře, tak i při 
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návštěvě historických míst v Kutné Hoře. 
Přispělo k tomu i příležitostné setkání se 
členy místního klubu skautských seniorů. 
Každá delegace přednesla zajímavou 
informativní zprávu o své národní 
skautské organizaci. Rozdíly a podobnosti 
jednotlivých systémů byly identifikovány 
a společné problémy prodiskutovány. 
Výsledky rozpravy byly zaznamenány a 
zařazeny do dvou následujících bloků:  
Návrhy na pomoc při získávání nových 
členů: 
1. Založit operační skupinu pro styk se 
skautskými jednotkami (kluby), která by 
identifikovala jejich potřeby a pomohla s 
plány pro styk s veřejností. 
2. Určit osobu pro styk s veřejností, 
zejména s místními a okresními novinami. 
3. Zvát veřejnost na skautské akce 
s kulturní, uměleckou nebo sportovní 
náplní. 
4. Podporovat vznik nových skautských 
skupin se specifickými zájmy (sbor 
Cantuta). 
5. Identifikovat mladší skauty a skautky, 
jež jsou na odchodu od svých jednotek a 
dát jim informace o možnostech 
pokračovat v činnosti v klubech dospělých 
skautů a skautek. 
6. Nově vznikajícím skupinám (klubům) 
zajistit instruktáž a pomoc s plánováním 
činnosti. 
7. Zajistit školení pro vedoucí činovníky 
klubů dospělých skautů a skautek. 
Opatření, jimiž by Evropský výbor ISGF 
mohl pomoci gildám v evropském regionu 
1. Udržovat a pravidelně doplňovat 
seznam adres všech evropských členských 
zemí, který by mohl obsahovat informace 
o možnostech ubytování pro jednotlivé 
členy i skupiny. 
2. Zajistit dostatečné množství 
propagačních letáků a brožur pro celý 
evropský region. Umístit propagační 
materiály na webové stránky tak, aby 
mohly být přizpůsobeny a využity 

jednotlivými národními skautskými 
organizacemi. 
3. Vypracovat grafické schéma, na němž 
by byla zobrazena organizační struktura 
evropského regionu s jeho úkoly a 
povinnostmi ve srovnání s celosvětovou 
organizací ISGF. 
4. Shromažďovat a zveřejňovat informace 
o členských organizacích evropského 
regionu, o jejich plánech akcí i o 
zvláštnostech jejich tradic (písní). 
Doznívající ozvěna na závěr: Jedna 
diskusní skupina dospěla k názoru, že 
evropský region nemá opodstatnění ve 
struktuře ISGF. Tento názor byl již 
několikrát prezentován dánskou delegací 
na světových konferencích ISGF a vyústil 
v iniciativu zrušit evropský region a zřídit 
komunikační kanály mezi Světovou 
kanceláří ISGF a geografickými 
jednotkami podobnými současným 
subregionům. Tento návrh však byl dosud 
vždy zamítnut. 

Jan Adamec-Tarzan 
 

VYŠKOVŠTÍ OS SE ČINILI 
 
Rok 2008 byl akcemi doslova nabitý. 
Sportovně zdatní členové se sešli v březnu 
ve Squashcentru, aby vyzkoušeli své 
schopnosti uspět v bowlingu. Většina 
účastníků prokázala dobrou kondici, méně 
už hráčské dovednosti, ale šlo přece o to 
dobře se pobavit, a to se podařilo. Další 
úspěšnou akcí bylo každoroční setkání 
v nádherném prostředí chaty vedoucího 
klubu br. Wolfa - Pandy, které již dlouhá 
léta nese název „Lulečská skála“. 
Nádherné prostředí rozkvetlé zahrady s 
množstvím různých okrasných stromů, 
keřů a květin, skleníky plné kaktusů a 
bonsají, sladkosti i grilované pochoutky 
vytvořily podmínky nejen pro dobrou 
pohodu, ale i vhodné pracovní prostředí 
pro upřesnění činnosti na léto a zbývající 
část roku. Bratr Zedník – Hanibal se 
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pochlubil členům klubu skautskou 
základnou, kterou se svým oddílem, za 
podpory vedení obce Luleč, nedaleko 
buduje. Přejeme lulečským junákům hodně 
zdaru v jejich úspěšně se rozvíjející 
činnosti.  
Vydařenou akcí byl výlet do Vídně. Celý 
zájezd jsme absolvovali s cestovní 
kanceláří, která se nám postarala o 
dopravu a průvodce. Nejprve jsme 
navštívili centrum bývalého císařského 
města a v odpoledních hodinách jsme měli 
vyjednánu návštěvu skautského muzea a 
institutu. Všemi expozicemi nás provedl 
bratr Leo Ge, kterému patří dík za to, že 
jsme mohli toto zajímavé místo navštívit 
privátně, tedy mimo otevírací dobu. Celá 
akce se velmi zdařila a všichni účastníci 
odjížděli z Vídně s velkým množstvím 
těch nejhezčích zážitků. 

 
Léto žilo dvěma velkými událostmi. Již 
koncem června vyrazila sedmičlenná 
skupina oldskautů do polského Wyszkowa 
na pozvání tamní skupiny starších harcerů, 
se kterými udržujeme již několik let 
družební styky. Opláceli jsme tak jejich 
loňskou návštěvu u nás. Škoda, že 
vzhledem ke změně termínu se nemohli 
zúčastnit všichni zájemci. Celé setkání, 
stejně jako všechny předešlé, se neslo 
v duchu skautského přátelství. Bylo to 
setkání dobrých přátel. Většina už se 
potkávala po několikáté, a tak bylo nač 
vzpomínat, sdělovat si novinky, prostě 

bavit se tak, jak se baví přátelé, kteří se 
nějakou dobu neviděli. Atmosféru 
přátelství vytvářela i skutečnost, že jsme 
byli ubytování v rodinách. Měli jsme 
možnost seznámit se s prostředím města, 
navštívili jsme skanzen Wdzydze, 
muzeum keramiky v Chmielnu, známý 
hrad Malborg, přístavní město Gdaňsk a 
Westerplatte. Nesmírně zajímavý byl výlet 
do kraje Kaszuba, kraje lesů a jezer, který 
je specifický svým vlastním jazykem. 
Tvoří jej směsice polštiny, polabštiny a 
dalších slovanských jazyků, takže výklad 
učitele ve staré škole v místním skanzenu 
byl pro nás velmi srozumitelný. Zastavili 
jsme se u „kamenných kruhů“ poblíž obce 
Wesiory a celý náš pobyt jsme zakončili 
plavbou na kajacích po jezeře Wdzydze a 
řece Wda. Bohužel, 5. července jsme se 
s našimi milými hostiteli museli rozloučit. 
Skanula i nejedná slzička, ale šťastní a 
plní dojmů jsme nastoupili zpáteční cestu, 
abychom se za rok setkali opět ve 
Vyškově, kdy bude naše středisko 
oslavovat 90 let skautingu ve Vyškově. 
Druhou velkou události klubu, ve dnech 
21. – 24. 8., bylo tradiční sjíždění Vltavy. 
Pluli jsme na raftu a dvou deblovkách. 
Vyjeli jsme z Vyššího Brodu a plavili se 
v dobré náladě a za krásného počasí po 
proudu až do Zlaté Koruny. Významnou 
zastávkou byl Rožmberk, kde jsme 
tábořili.  

 

Zde jsme si prohlédli pamětihodnosti a 
večer si společně zazpívali při kytaře 
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v kempu, kde se k nám postupně přidali 
všichni tábořící, takže jsme vytvořili téměř 
stočlenný sbor, který vydržel zpívat 
dlouho do noci. Přestože se v závěru 
pokazilo počasí a z nebe se spustil déšť, 
všem našim 11 zúčastněným vodákům se 
zájezd líbil a sjíždění se vydařilo.  
Nový junácký rok jsme zahájili v září 
schůzkou na chatě sestry a bratra Eywo 
v Rychtářově. Opět nechyběly různé 
dobroty a pamlsky, ale větší část setkání 
jsme věnovali oslavám 90. výročí vzniku 
skautingu ve Vyškově a podílu členů 
našeho klubu na přípravách a realizaci 
oslav. 
K zakončení loňské celoroční bohaté a 
úspěšné činnosti jsme využili pozvání 
sestry a bratra Klevetových k tradičnímu 
mikulášskému setkání. Zde se scházíme již 
řadu let, abychom zavzpomínali na 
všechno, co jsme v končícím roce hezkého 
prožili a popřáli si, tentokrát do pro nás 
jubilejního roku, všechno nejlepší, hodně 
štěstí, zdraví a hezkých zážitků v činnosti 
našeho klubu. Stejná přání zasíláme všem 
členům kmene dospělých.  

 
  

ZZZZZZZZ        KKKKKKKKLLLLLLLLUUUUUUUUBBBBBBBBŮŮŮŮŮŮŮŮ        
    
SKAUTSKÉ BRDY 2009  
 

 
 

Právě před 40 roky se poprvé uskutečnil 
zimní přechod Brdské vrchoviny. A letos 

to byl již jeho 40. ročník. Ptáte se, jak je 
možné, že ten letošní je čtyřicátý, když by 
měl být správně již jedenačtyřicátý? 
V roce 2007 přešel ničivý orkán právě 
přes brdské lesy a způsobil nebezpečnou 
lesní kalamitu. Z  toho důvodu byla akce 
odvolána, a proto se nekonala. 
Popisovat celkovou historii této jedné 
z nejvýznamnějších akcí pražské 
organizace Junáka však nehodlám, neboť 
tu si mohou zájemci podrobně přečíst na 
zadní straně Dekorativní kreslené mapy 
z dílny Marko Čermáka: Brdy, část 
Hřebeny (2. vydání), která je jedním 
z mnoha titulů obdobného provedení i 
jiných map téhož autora. O text k historii 
zimních přechodů Brd 1969 – 2009, na 
rubu uvedené mapy, se zasloužil oldskaut 
Slavomil Janov - Nashville, za spolupráce 
dalších skautských historiků.  

 
Br. Nashville je i iniciátorem Výroční 
turistické známky, vydané k letošnímu 
přechodu Brd. Oba suvenýry, mapu i 
VTZ, si můžete u něho objednat na jeho 
emailové adrese (není to omyl !)   
Jaroslav.Foglar@email.cz. 
Přechodu Brd jsem se poprvé zúčastnil až 
po něžné revoluci v roce 1991 a od roku 
2000 se účastním již pravidelně, 
především těch setkání na Kytínské louce. 
Zde se vždy setkávám s mnoha bratry i 
sestrami, které třeba nevidím po celý rok. 
Nejvíce mě těší již pravidelná setkání s 
bývalými členy 506. klubu OS - Úplněk 
z Prahy 10, ve kterém jsem byl do 
loňského roku aktivním členem. Těším se 
vždy na polední vytvoření kruhu ze všech 
účastníků, ve kterém zástupci Krajské 
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rady Pražského kraje A. B. Svojsíka 
pozdraví všechny přítomné. Letos již 
tradičně zazněly i oddílové a družinové 
pokřiky z mnoha míst naší republiky. 
Velikým hitem posledního desetiletí 
(možná i déle) jsou tzv. „brděnky“ – 
pamětní lístky, které si mezi sebou cestou 
a poté i na Kytínské louce, vyměňují 
vandrovníci. Dnes z nich mám doma již 
pěknou sbírku!      

Do programu přechodu Brd jsem přispěl 
svojí „troškou do brdské historie“, když 
jsem v roce 2001 inicioval, jako vedoucí 
sekce SKAUTING České námětové 
společnosti Svazu českých filatelistů, na 
poště v Mníšku pod Brdy, poštovní 
razítko, které symbolicky posílalo 
Skautské Brdy do 21. století! 
                                                            Ivoš 

 

RYCHLÁ ROTA  

překonala 10 000 km 
 

 
 
Kdo bude číst tento článek, bude asi 
udiven, co toto výše uvedené číslo 
znamená. Nejdříve musím každému 
přiblížit, jak k tomuto číslu náš klub 361 
OS Klatovy dospěl. 
Klub byl založen skoro před 20 roky, t.j. 
v roce 1990, po třetí obnově Junáka. Z 
počátku činnost klubu byla víceméně 
činovnická, t.zn. většina bratrů a sester 

pracovala při oddílech, středisku a ORJ 
a chyběla vlastní náplň a aktivita klubu. 
Zásadní zlom nastal 15. 4. 1992, kdy 
několik členů přišlo  nápadem udělat také 
něco pro sebe a své zdraví. Dohodli jsme 
se, že jedenkrát v týdnu (protože jsme již 
byli všichni důchodového věku) 
uskutečníme výpravu do přírody. 
Přínosem této činnosti bylo vytvoření 
vskutku skautského kolektivu, který 
navázal na vše krásné, co jsme v mládí 
prožili. Na tyto nezapomenutelné výpravy 
nás chodilo kolem patnácti. 
Cílem výprav bylo nejdříve podrobněji 
poznat Šumavu, Královský hvozd, tedy 
místa, kde žili Králováci a místa již 
zaniklých králováckých rychet. Tehdy 
přijal náš klub název KRÁLOVÁK.  

Naše výpravy i v zimních měsících byly 
nasměrovány do podhůří Šumavy, kde 
bylo méně sněhu. Ujednotili jsme se na 
termínu, že každá výprava bude ve 
čtvrtek. I v případě nepříznivého počasí, 
máme telefonickou štafetu, kdy je v ten 
den oznámena změna pro kratší výlet do 
okolí Klatov. 
Při svých toulkách přírodou 
nezapomínáme také na to, že v krajině, ve 
které se pohybujeme, jsou významné 
historické památky, k nimž se vážou 
místní legendy a pověsti. Tím plníme 
kulturně poznávací činnost. I když jsme 
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místa za celou dobu chození, t.zn. skoro za 
17 let, již několikrát navštívili, vždy 
nacházíme něco nového a zajímavého. 
Vždyť každé roční období má své kouzlo. 
Také každý rok podnikáme v měsíci září 
sedmidenní výpravu do dalších hor naší 
republiky. Navštívili jsme: Vimpersko, 
Krkonoše, Jizerské Hory, Vysočinu, 
Orlické hory, Zadov – Churáňov, 
Novohradské hory, Krušné hory a 
Lipensko. 
Protože jsme klub věnující se převážně 
turistice, byli jsme mladšími bratry a 
sestrami našeho střediska nazváni „Rychlá 
Rota“, když náš průměrný věk letos 
dovršil 78 roků a stále se ještě v terénu 
pohybujeme 3 km v hodině. 
Také se chci zmínit, že čím stárneme, 
přece jenom už někteří na výpravy 
nechodí, a tak se průměr ustálil na deset 
účastníků. 
Kromě této hlavní turistické činnosti se 
také zúčastňujeme akcí pořádaných 
Městským úřadem, Konfederací 
politických vězňů a v neposlední řadě akcí 
pořádaných kluby plzeňského kraje. 
V klubu píšeme kroniku, každým rokem 
vzniká ucelený svazek. Všichni se podílí 
podle pořadí na jejím psaní. Dále je 
doplněna mapkou trasy pochodů a 
fotografií. Celkem za celé toto období 
máme 17 svazků. 
A nyní k nadpisu 10 000 km. Právě na 
výpravě, která se konala 15. ledna 2009 
z výchozího bodu Hrádek u Sušice a dále 
mezí zříceninou hradu Rabí a železniční 
zastávkou Žichovice, nastal okamžik 
překonání desetitisíce nachozených 
kilometrů! S přáním všech do dalších 
tisíců km jsme slavnostně výpravu 
zakončili. 
Možná, že jsme jeden z ojedinělých 
turistických klubů OS v naší republice, 
který má takovou výdrž!  

Na závěr svého článku prohlašuji: „Dokud 
nám budou sloužit nohy a hlava, budeme 
v pořádku!“ 

Viktor Krbec – Viki 
Klub 361 OS Klatovy 

 

Kdo ještě chodí? 
 

Nebudu teď povídat o tom, že konečně 
přišel sníh. Ale je to trochu i o něm. 
Možná sem ani nepatří, co jsem našel 
v jedné staré kronice. Zápis z dávné 
schůzky vedení ledečského střediska 
skautů, která se konala 6. prosince 1945, 
oživí v paměti, že se nás tehdy sešlo devět 
na „Radu starších“, teď již oldskautů. 
Nemuseli byste věřit, ale jak je v kronice 
zapsáno, mohu doložit: „V neděli 10. 
prosince bude na Melechově u rozhledny 
postavena ocelová míra na měření výšky 
napadaného sněhu“ . Tak se i stalo. Každý 
pátek měla jedna hlídka skautů za úkol 
přinést zprávu pro hlášení do státního 
rozhlasu o sněhových podmínkách na 
melechovských tratích. Chodívalo pak 
to hlášení telefonicky z ledečské lékárny 
„U Černého orla“ pravidelně každý týden 
a objevilo se pak ve zprávách. To je sice i 
dnes ještě v televizi, jen o Melechově už 
dávno chybí.  

 
Z těch devíti z bývalé „Rady“ tu zůstává 
už jen jeden, který však ještě nevynechal 
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žádnou z výprav k rozhledně a ke studánce 
s kamenným křížkem. To vždy o 
Vánocích. Rozeběhli se do světa, šest už 
na „Onen“, o dvou není zpráv. Byla ale 
později založena tradice melechovských 
vánočních pochodů, která přetrvala dobu 
dvojnásobného násilného přerušení práce 
a likvidace Junáka. 
Tentokrát jsme opustili cestu nad 
Remutou. Kdo si vzpomene, že tu bývala 
kdysi tvrz Smrčensko, cestou na 
Kojkovice. Ale stejně jsme tu téměř 
Ladovskou vesničku nadešli pod lesem od 
Trpišovic. Ta cesta je sice delší, ale nabízí 
široký rozhled údolím řeky a na protější 
svahy Benecka. Dá se říci, že je i 
pohodlnější. Jedna část výpravy, ta 
pražská, volí cestu od Mstislavic. To jsou 
pamětníci pátečních cest ke „sněhové 
odměrce“ u rozhledny, a tak si ji chtěli 
zopakovat, jak se chodívalo v létech 
čtyřicátých z Ledče. Zatím my ostatní 
jsme šli požádat náš známý mohutný buk 
o sílu na poslední příkré stoupání. Znovu 
čtyři páry rukou na objetí jeho kmene. 
Proč dosud nenese označení chráněného 
stromu, než někoho napadne, že už si 
zvykáme na to, jak mizí staré stromy, 
kterých se generace před námi uměly víc 
vážit. Je málo Matějů Přibků z románu A. 
Jiráska „Psohlavci“! 
A tak letos, už po třiačtyřicáté, se konal 
tradiční vánoční pochod na Melechov. 
Poslední z oněch devíti staré „Rady“ 
z pětačtyřicátého opět jedinou zápalkou 
zažehl oheň pro těch dvaadvacet, co se tu 
letos sešli. Z Ledče, Prahy, Přibyslavi, 
Polné. Zapaloval pro ně a také pro ty, kteří 
už nikdy nepřijdou. Většinu účastníků 
překvapila při zapalování ohně melodie a 
zpěv staré skautské písně „Červená se line 
záře – oheň, oheň, hřeje ruce, barví tváře“. 
Neznají, nebo zapomněli? 
Jsou tu i ti čtyři z nás, co v létě přichystali 
i uskutečnili po šedesáti létech „Expedici 
Handlová 1948“ a také co pamatují, že tu 

u rozhledny stávala chatka, která ten 
krátký čas po pětačtyřicátém patřívala 
ledečským skautům. Nezůstal po ní ani 
kámen, jen fotografie v kronice a na ní 
tváře skautů, vyhlížejících z okénka. 
Cestou od Smrčné i od Mstislavic se nás 
dnes sešlo zmíněných dvaadvacet, zatímco 
oldskauti ze Světlé, Brodu a Kutné Hory 
dorazili až od vlaku o hodně později. Nás 
už tam nezastihli, jen hlášení od nich 
došlo, že se právě nachází nad Smrčnou a 
míří do Trpišovic, odkud půjdou vzhůru, 
k rozhledně. 
Poprvé se letos nevařil tradiční guláš a 
dokonce ani čaj jako dosud vždy, a to byla 
asi chyba. Studánka u kamenného křížku 
však nemá vodu. Někdy jsme jí také 
nosívali z  Koňkovic a Melechov, vždy 
vyhlášený bohatstvím vody, byl i loni 
štědřejší. Sněhu na zemi a na větvích 
stromů byl jen poprašek. Byly doby, kdy 
jsme také prošlapávali cestu nahoru 
neporušenou sněhovou pokrývkou 
bezmála do kolen; však toho nejmenšího 
človíčka, Světlušku, jsme nosívali na 
zádech.  
Teď v údolí řeky ležela ráno mlha a ta se 
držela až do odpoledne. Nad Ledčí jsme 
ráno cestou viděli těžký mrak, který se 
zdál slibovat sníh, ale ten nepřišel. Tady 
nahoře, pod čistou, hluboce modrou 
oblohou, se na lehce jinovatkou či sněhem 
poprášené vrcholky vysokých smrků, 
opíralo slunce. Bylo krásné, svátečně 
klidné počasí. 
Dřevo na opětovně rozdělání ohně jsme 
tam pro pozdní příchozí ponechali zakryté 
smrkovými větvičkami, kdyby se začal 
sypat sníh. Však začala drobná krupička 
později, k večeru a v noci, postupně 
houstnout. Přišla první nadílka letošního 
sněhu. 

St. Kovařík - Sonny 
 Oldskauti Ledeč 
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Táborské lipky a jejich výročí 
 

 
Jak člověku přibývají léta, tak zjišťuje, že 
mu v kalendáři přibývají také „významné 
památeční dny“. A nejen nám, ale i našim 
táborským lipkám. 
Ta nejmladší lipka je vlastně takřka 
"batole". Skauti táborského střediska 
Kalich ji zasadili 24. 4. 2007 ve svém 
areálu na Lužnici. Stalo se tak u 
příležitosti oslav 100. výročí našeho hnutí. 
Je pečlivě opečovávaná a dělá nám všem 
radost svým dobrým vzrůstem.  
Druhá lipka byla zasazena v r. 1998, kdy 
jsme již opět mohli svobodně dýchat a 
oslavit 80. výročí vzniku naší republiky. 
Zasadili jsme ji společně s turisty a 
Sokoly. V říjnu 2008 dostala lipka 
skromný památníček se znaky všech tří 
organizací a datem zasazení. Každý rok se 
u lipky v předvečer 28. října zástupci 
všech tří organizací scházejí. Společně 
zpíváme oblíbenou písničku našeho 
prvního presidenta Masaryka. Slova této 
písničky (až je to k nevíře) nám mají co 
říci i v současné době. Lipka je vysazena v 
parčíku na Husově náměstí (v blízkosti 
Husova pomníku). 
V Táboře máme ještě další pamětihodnou 
lípu. Tato lípa SVOBODY byla zasazena 

v r. 1919 před reálkou (na nynějším 
Křižíkově náměstí). V roce 1928 byla k 
lípě Svobody přemístěna i socha 
OSVOBOZENÉHO, t.j. pomník na paměť 
padlých za 1.světové války. 
Právě v letošním roce  uplyne 80 let od 
doby, kdy nacisti nařídili lípu potupně 
porazit. Byla jim trnem v oku, protože 
dobře věděli, že je symbolem našeho 
národa. Díky Bohu likvidaci neprováděli 
oni. Šikovný táborský zahradník lípu sice 
"porazil", ale její kořeny nevykopal, 
naopak pečlivě ukryl pod zeminu. Lípa 
sice s povrchu zmizela, ale v zemi žila dál. 
Když v roce 1945 už nemusela být 
schovávána pod zemí, vyrazila k radosti 
všech táborských občanů právě tolik 
výhonků, kolik let jsme trpěli pod 
nadvládou nacistů. 
Dnes už je to pěkně košatý strom na velmi 
frekventované křižovatce, hlídaný a 
ošetřovaný městskými zahradníky. Slaví 
tedy 90 let od svého zasazení a celých už 
70 let od svého znovuzrození. Jak jinak 
její „inkognito růstu“ nazvat? Je pamětnicí 
všeho dobrého, ale i zlého tak, jak šel běh 
událostí v naší republice a v Táboře. 
Každý rok v den pro nás tak významný, 
t.j. 28. října, koná se u lípy Svobody pietní 
slavnost. 
Přejme  těm našim mladším lipkám, aby 
se nedočkaly potupné likvidace, jako 
jejich starší sestra, ale vyrůstaly a košatily 
se k radosti nás všech v klidu a míru. 

 
Lída Kozáková – Šlupka 

 
Srub Vatra a Svojsíkův SMRK 
 
Při konání pražského Jamboree, Táborů 
slovanských skautů v roce 1931, vystavil 
1. klub OS Přátelé Vatry srub, jako ukázku 
ideální klubovny.  
Srub byl zhotoven a poprvé sestaven na 
Slovensku. Poté byl rozebrán, převezen a 
opět sestaven v areálu táborů ve 
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Stromovce. Klub zde reprezentoval celý 
Odbor O. S. ukázkovým srubem, 
stavěným podle hesla „Se sekerou do 
lesa“. 
Po skončení Slovanského jamboree byl 
definitivně postaven na Libeňském 
ostrově, na pozemku, získaném zásluhou 
tehdejšího místostarosty Prahy Ing. E. 
Schwarzera. 
 
Slavnostní otevření srubu (dle kroniky) 
Slavnost byla stanovena na 28. října, den 
založení republiky a výročí založení 
klubu. Obětavostí členů se postupně 
ze srubu stala vzorná oldskautská 
klubovna, která s přístavkem šaten a 
vlastní sprchou, antukovým woley-
balovým hřištěm a táborovým kruhem 
a zahrádkou, ležící těsně na břehu 
vltavského ramene.  
Otevření se zúčastnilo několik 
významných činovníků: br. náčelník 
Svojsík, místonáčelník br. Jan Novák, br. 
Jaroslav Novák, zástupce náčelníka pro 
kmen dospělých br. Dr. Josef Šimánek a 
vůdcové klubů OS.  
Slavnost trvala dva dny, zahájena byla 
proslovem Láďi Karla, který ve své řeči 
popsal vznik a realizaci myšlenky na 
vybudování vlastní klubovny. Při této 
příležitosti byly rozdány zasloužilým 
členům klubu diplomy čestného členství. 
Pak následovaly proslovy jednotlivých 
delegátů. Slavnost byla zakončena 
prohlídkou klubovny. První vatru 
v předvečer otevření klubovny zažehl 
náčelník Svazu br. Svojsík. Druhý den byl 
sehrán meziklubový woleybalový turnaj a 
den byl opět zakončen táborovým ohněm. 
Areál sloužil po léta plně svému účelu. 
Kuželník měl v době vybudování 
předepsané parametry, a tak zde byly 
organizovány i mezinárodní turnaje.  
Po zákazech Junáka (1950 a 1970) byl 
areál se srubem v užití různých dětských 
organizací svazu mládeže. Jejich nevelký 

zájem o srub ho dokonce ušetřil. A tak 
jsme v prostoru půdičky nalezli několik 
předmětů po smečce a klubu.  
 
Svojsíkův smrk 
V rámci slavnosti vysadil br. Svojsík 
s asistencí Ládi Karla na pozemku stříbrný 
smrk. Z počátku nevázal pozornost klubu. 
Tak jak rostl, získával na významu. Stával 
se součástí různých obřadů. Konaly se 
kolem něj různé nástupy, byl objektem 
častého fotografování. Jeho přírůstky byly 
každoročně zaznamenávány do klubové 
kroniky. Dobu zákazu Junáka přežil, jen 
s malými šrámy, několika záseky sekerou 
a odřenou částí kůry na spodku kmene. 
snad to bylo i tím, že nikdo z uživatelů 
areálu (Městský dům pionýrů) neznal jeho 
původ. Dnes dosahuje 30 m výšky, jeho 
kmen ve výšce jednoho metru má průměr 
80cm a obvod 25 cm.  
Smrk, dnes již mohutný, se stal součástí 
našeho života. Nejčastěji pod ním 
sedávaly světlušky, které měly v jeho 
blízkosti svou novou klubovnu.  
Smrk dostal ještě jednu nezaměnitelnou 
funkci. Při vánočních besídkách oddíly i 
klub se svíčkami v ruce, zpívaly kolem něj 
koledy.  
 
Nepříznivé vyhlídky 
Po obnově jsme v areálu uvedli do 
funkčního stavu: klubovny, kuchyňku 
dílnu, loděnici a sklad. Neuvedli jsme do 
trvale užitného stavu jen volejbalové hřiště 
a táborový kruh.  
Povodeň v roce 2002 poškodila srub i 
ostatní zařízení nepatrně. O to horší byly 
následky v roce 2006.  
Postačilo pár dnů a škody byly 
neuvěřitelné, i když srub při snaze odplout 
změnil své místo jen nepatrně, zabránily 
mu v tom vodovodní a elektrické přípojky.  
V současné době zeje srub prázdnotou. 
Magistrát neobnovil smlouvu na pozemek, 
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bez které nelze srub, ani jeho další 
součásti, po povodních uvést do provozu.  
V době vandalismu je pro nás otázkou, 
zda máme původ smrku zveřejnit - 
nepovede to k jeho konci? Bez toho se ale 
skautská veřejnost o této 77leté vzácné 
památce nic nedoví.  

 
(V některých 

místech ponechán 
původní pravopis.) 

Gog 
 
 
 

 
K SEDMDESÁTÉMU VÝROČÍ   

úmrtí Zakladatele 
 

Dvaadvacet věrných 
se sešlo u památníku 
Jiřího Wolkera 
v Orlovských lesích, 
na místě prvních 
skautských táborů, aby 
zde uctili památku 
zakladatele skautského 
hnutí u nás, prof. Antonína B. Svojsíka. 
Toto setkání se koná tradičně každý rok 
v září – letos již po osmnácté, tentokrát při 
příležitosti sedmdesátého výročí jeho 
smrti. Zanechal nám svůj 
nezapomenutelný vzkaz: „Každý konej 
svoji povinnost“.  
Zůstává již málo těch, kdo se těch setkání 
pravidelně zúčastňují, i včetně toho 
prvního, v roce 1970, kdy ještě přišli, 
tenkrát po šestidenním pěším putování z  
Prahy, účastníci prvních skautských táborů 
z let 1912 a dalších, vedeným prof. A. B. 
Svojsíkem.  
Na letošním setkání byl mezi těmi 
dvaadvaceti přítomnými pouze již jediný 
původní účastník, který pamatuje i to 

první v roce 1970. Je to bratr Sonny 
z Ledče, který pak v době zákazu práce 
skautského hnutí uchovával jako vzácnou 
relikvii uhlík z památného táboráku z 28. 
června 1970. Toho dne sem totiž po 
šestidenním pochodu z Prahy dorazili pod 
vlajkou družiny Jelenů bratři Vinci, 
Brácha, Maka, Marabu, Talacko -
 Ostrá Sekyra, Orion a další, všichni 
z účastníků těch prvních táborů. 
Ten uhlík je dnes uložen ve skautském 
muzeu ve Štáflově chalupě v Havlíčkově 
Brodě. „Doutná a hřeje“, vzdor nezájmu 
těch, kterým by mělo být při této tradiční 
akci více připomínáno jméno i místo, kde 
myšlenky a snahy Antonína B. Svojsíka 
nabývaly tvaru i vyjádření v jeho 
písemném odkazu. Právě zde začínaly 
první kroky skautského hnutí u nás. 
Při této důstojné akci a připomenutí 
sedmdesátého výročí smrti Zakladatele se 
hodně vzpomínalo. Zazněla též skautská 
hymna, zazpívaná všemi účastníky 
z Kutné Hory, Ledče, Světlé a Přibyslavi. 
Nakonec, po ukončeném signálu rukou 
spojených v gilwellském kruhu, vrátila 
ozvěna sborový pokřik. Cesta návratu 
vedla kolem Orlovské myslivny. 
Také zde, jako už i celou cestu od Lipnice, 
připravili Kutnohorští pro nejmladší 
účastníky tematické i zábavné hry, z nichž 
ta první všem připomněla svým námětem 
cestu prvních skautů. 

 

Sonny 

OS 037 Ledeč nad Sázavou 
 
 

Oldskaut vzpomíná 
 
Suše konstatuji, že je mi 80 let. Čili 
takový oldskaut senior. Jistě, je to dar, 
který jsem si sám nezařídil ani nevynutil 
nějakým zvláště střídmým a příkladným 
životem. Ale něco tu je, co k tomu určitě 
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přispělo. A to „něco“ je určitý styl života, 
kterému mě naučil skauting.  
Do skautské organizace JUNÁK jsem 
vstoupil 20. května 1945, tedy hned po 
skončení 2. světové války. Jako jeden 
z mnoha jsem byl osloven příběhy 
„Rychlých šípů“, populárním komiksem, 
který vycházel v „Mladém hlasateli“, 
prvorepublikovém dětském časopise. 
Tento časopis zastavili němečtí okupanti 
až v r. 1941 a s ním skončily i „ Rychlé 
šípy“. Pak jsme již jen nadšeně 
poslouchali vyprávění starších kamarádů, 
kteří byli skauty před válkou. Vyprávěli 
nám o indiánských hrách, předváděli 
umění stopování v přírodě, signalizování 
morseovou abecedou různými způsoby a 
seznamovali nás s dalšími skautskými 
dovednostmi, kterým se sami ve skautu 
naučili. 
Proto jsem se s rodiči dohodl, že hned jak 
skončí válka a bude obnovena republika a 
tím i československá skautská organizace, 
přihlásím se do ní. 

 
A tak jednoho jarního dne onoho 
pětačtyřicátého roku mi spolužák, jehož 
bratranec byl již předválečným skautem, 
nabídl, zda bych chtěl s ním vstoupit do 
oddílu vodních skautů v Praze. 
Samozřejmě jsem s nadšením souhlasil. 
Vodáci měli klubovnu, které říkali přístav, 
na Libeňském ostrově v romantickém 
prostředí, naproti skutečnému pražskému 
lodnímu přístavu a mezi mnoha 

sportovními loděnicemi. Dostal jsem 
skautské jméno „Rodrigo“ a začal jsem 
plnit jednotlivé úkoly nováčkovské 
zkoušky. Také jsem se zapojil do prací na 
opravě pramiček, které zde zůstaly po 
německé mládežnické organizaci 
Hitlerjugend. 
Shánění výstroje bylo velkým problémem. 
Nejprve jsem se vypravil do staré 
osvědčené prodejny sportovních a 
turistických potřeb Rath v Praze I. Zde se 
uchovala původní raznice na originální 
opaskové přezky skautského kroje a též 
zahájila šití skautských košil v khaki barvě 
pro pěší oddíly.  
      

U nás vodních skautů byly potíže se 
zajištěním tmavomodré silnější látky na 
košile a černé látky vhodné kvality na 
kalhoty, tedy důležitých krojových 
součástí. Proto nově ustavený Kapitanát 
vodních skautů, tedy nejvyšší orgán této 
specifické složky JUNÁKA, pohotově 
opatřil kalhoty ze zabavených skladů HJ a 
místo vodáckých košil pak bundy žáků 
námořních škol této německé organizace.   
Toto oblečení však bylo velmi tmavé až 
černé a látka byla na nošení nepříjemná, 
přímo „kousala“. Modré podkolenky měl 
každý doma nebo si pomocí Duha barvy 
nějaké obarvil. Nejhorší to bylo však 
s mariňáckými čapkami, pro nás tak 
přitažlivými. Ty nebylo možné v té době 
nikde sehnat. Ale naše maminky, spolu 
s případnou pomocí známých švadlen, 
dokázaly podle nákresů, které jsme dostali 
na schůzkách, čapky ušít. Tedy i včetně 
vloženého ocelového drátu, který 
zaručoval, že čapka zůstala placatá i kulatá 
při drsném zacházení. Byl to skutečně 
výkon čapky ušít, nebylo to snadné. 
Osazení čapky, tedy to, co se vlastně 
nasazuje na hlavu, je potaženo černou 
stuhou, která má zepředu zlatožlutou 
výšivku kotvy a napravo od ní v téže 
barvě nápis „JUNÁK“. Na zátylku byly 
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našívány splývající tmavě fialové stuhy. 
Předepsanou délku stuh si již nepamatuji, 
ale vím, že jedna měla být o 2 cm kratší 
než druhá. 
Maminkám se to povedlo a celkový kroj, 
přes zmíněné mimořádné podmínky 
pořízení v poválečných časech, byl velmi 
pohledný. Jak píše dnes již zesnulý br. 
Sitenský ve své fotopublikaci „Se 
skautským pozdravem“, nebylo nikoho, 
kdo by se za vodním skautem se 
zlatožlutým pádlem na rameni, na ulici 
neohlédl. 
Všichni nováčci, a těch bylo v oddíle více 
jak 80 %, se poctivě snažili plnit úkoly 
nováčkovské zkoušky a úspěšně jí složit. 
S tím totiž souvisela možnost složení 
skautského slibu a právo nosit na kroji 
slibový odznak – skautskou lilii a modrý 
skautský šátek.  Dva cípy trojhranného 
šátku se nosily stažené do tzv. turbánku, 
který byl spleten z koženého řemínku. 
Podotýkám, že i šátky šily naše maminky, 
i když látku na ně obstaralo vedení oddílu. 
V důsledku ukončení války a z radosti nad 
obnovou československého skautingu 
jsme my i rodiče konali všechny přípravy 
a práce na obnově skautských činností 
ochotně a rádi. Stejně obětavě pracovali 
naši dospělí činovníci. 
Já jsem nováčkovskou zkoušku složil již 
17. 6. 1945 a na nejbližší oddílové schůzi i 
svůj skautský slib, kterým jsem se stal 
řádným členem vznikajícího oddílu 
roverů, a tím i 13. přístavu vodních 
skautů. Skautskému slibu jsem zůstal 
věrný dodnes. 
Za velkou odměnu v počátcích mého 
skautského usilování považuji následující 
událost. Hlavní Kapitanát a ústředí 
JUNÁKA si nás, skauty starší patnácti let, 
vybraly k doplnění pěších skautů do 
čestné stráže na schodiště anglického 
velvyslanectví při pražské návštěvě 
maršála Montgomeryho 21. 6. 1945. A tak 
jsem osobně zažil potřesení rukou vrchním 

velitelem spojeneckých armád v Evropě. 
Maršál Montgomery tak potvrdil, co se o 
něm říkalo, že nevynechá žádnou 
příležitost k podání ruky a mně zůstala 
hezká vzpomínka ze začátku mého 
skautského působení. 

Ing. Milan Hejl – Rodrigo 
 
 

„KOMORNÍ“ OSLAVA DNE 

    přemýšlení 2009 v Praze 
 
Konala se v Praze na sobotu 21. února 
2009 a svolal ji Odbor duchovní výchovy 
Junáka, kruh DELŠ a klub KD „Ječná“ č. 
112.47.38. 
Z kruhu Dívčí ekumenické LŠ přišly „do 
věže“ kostela u sv. Ignáce v Praze sestry 
Hana Bouzková a Eva Ge, z Klubu Ječná 
Halka Cerhová, Adéla Čapková (vůdkyně 
klubu), Dagmar Kolomá a br. Vladislav 
Jech, k nim přibyl Vladimír Kolomý j.h. 
(zakladatel dřívějšího střediska Ječná na 
Praze 2). S omluvou poslaly pozdrav 
sestry Vlasta Páleníková, Vlasta Macková 
a Eva Jechová či Jiřina Jaroměřská i br. 
Eduard Marek a Jiří Žáček. 
Zřejmě kvůli počasí od ranní zádušní mše 
za ses. Aničku Švecovou u sv. Martina na 
Vyšehradě, která měla také účast jen okolo 
desítky osob, na setkání dorazil pouze br. 
Kolomý. 
Po zahájení zpívaným Skautským mottem 
„Skautské ideály spojují svět“  měl br. Jech 
úvahu na biblický verš „Shledal jsem, že 
není nic lepšího, než když se člověk raduje 
z toho, co koná, neboť to je jeho podíl“ z 
knihy Kazatel, kapitoly 3 verše 22 (viz 
další článek v těchto KN). Na to br. Jech 
navázal citací některých pasáží 
z pozdravných vzpomínek, zaslaných ses. 
Mackovou (k přečtení je celý text na: 
 www.skaut.cz/kmendospelych  

v sekci Ke stažení).  
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Ses. Macková vzpomíná na proměny Dne 
sesterství, na svoji činnost v Junáku i na 
širší souvislosti s veřejným životem v naší 
vlasti, a to jak před tak hlavně po vzniku 
Junáka, jak ho známe a v něm žijeme 
dnes. Připomíná nám např.: „V lednu 1938 
ve vzniklém "Junáku" splynuly tyto 
organizace: Svaz junáků skautů a skautek 
(SJS a S), katoličtí skauti (doposud složka 
SJS a S), Junáci Švehlovi (agrární strana) 
a Skauti Volnosti (strana národně 
socialistická). Tajnou volbou odhlasován 
povinný dodatek ke slibu: »K tomu mi 
dopomáhej Bůh« (ten se po válce stal 
dobrovolným). Ve stanovách bylo, že 
mládež se vychovává v křesťanském 
duchu, mezi dalšími paragrafy stálo: 
»Členem může být Čech árijského 
původu«. Máme vzpomínat sice na 22. 
únor, ale beze slova ta hrozná léta nelze 
přejít“. 

Poté, co přítomní zanotovali píseň 
Díky, se ujala slova ses. Bouzková. 
Vzpomínky Olave Baden-Powell, jak je 
zde již tradicí poslouchat v jejím překladu, 
těmto citátům dobře odpovídaly. Lady 
B.P. přítomné zaujala líčením velké 
podpory britské královské rodiny 
skautskému hnutí i náročnosti všech cest 
po světě, které se zakladatelem B.P. 
podnikala. I dnes je např. také velice 
poučné, jak řešila výchovu dětí vedle 
tohoto náročného poslání, a to jak 
z výchovných tak časových důvodů. 
Musela řešit obdobně jako my dnes také 
svůj vztah k církevním strukturám a k 
oficiální ideologii; Olave Baden-Powell 
říká např.: „Věřím, že jsme tady, abychom 
zanechali tento svět o něco lepším, než 
jsme ho našli. Bůh pracuje skrze nás, aby 
vytvořil svět jako lepší místo. Shledávám 
velice přitažlivým názor východních 
náboženství, že člověk přichází znovu na 
tuto zem v jiném bytí, aby napravil 
všechny chyby, které udělal v tomto 
životě, a hledal dokonalost. V dobách 

zármutku a pochybností se obracím 
k Bohu pro sílu a útěchu, ale co je Pravda? 
Snad se to brzy dozvím“. Když 

 
svoje vzpomínky psala, neopomenula 
podtrhnout svůj vztah k manželovi i 
dětem: „Jaké to byly podivuhodné roky – 
společné práce, společných her. Nemohu 
být nikdy dostatečně vděčná za život, 
který jsme spolu sdíleli“. 

Po vyslechnutí podstatné části 
vzpomínek (které jsou celé rovněž ke 
stažení na www.skaut.cz/kmendospelych), 
se rozvinula u kávy, čaje i drobného 
občerstvení příjemná debata, která 
skončila krátce po poledni pevným 
rozhodnutím, opět se zde za rok sejít. 

 
Kamzík 

 
 

„MOTÝL VE TVÁ ŘI“  

mladého Jaroslava Foglara 
… výzva 

 

Ve svém životopise „Život v poklusu“ br. 
Jestřáb vypravuje, jak mu „motýl ve tváři“ 
změnil jeho život. Tím motýlem byla 
zprávička v útržku starých novin (neuvedl 
však v jakých), ve kterém měl jeho 
spolužák ve škole zabalenou svačinu; ta 
obsahovala tuto výzvu: „Hoši, kteří by se 
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ještě chtěli účastnit zájezdu do Anglie, 
nechť se ihned přihlásí v místnostech 
spolku Český skaut, Praha 1, dům Na 
Staré rychtě!“  
 S určitostí lze prohlásit, že se jednalo o 
zájezd na první světové jamboree, konané 
ve dnech 30. 7. - 7. 8. 1920 v Anglii, které 
svolal Baden - Powell do londýnské haly 
Olympie. Tehdy se účastnilo 8000 skautů 
ze 34 zemí světa a pouhých devět bylo 
z ČSR. Účastníci byli soustředěni 
v Richmond Park na okraji Londýna. Na 
závěr setkání byl B-P prohlášen 
náčelníkem skautů celého světa.  
Je však otázkou, kde byla novinová výzva 
zveřejněna. Největším tehdejším deníkem 
byla Národní Politika a tam to údajně 
mělo být! Snažil jsem se v Národní 
knihovně v Klementinu zjistit přesné 
datum vydání novin s touto výzvou. 
V knihovně dnes mají naskenované celé 
ročníky tohoto deníku, ale v tak 
nekvalitním a malém provedení, že to 
nebylo na monitoru PC možné dobře najít 
a vůbec rozeznat! 
Najde se tedy někdo z našich čtenářů, kdo 
zjistí přesné datum? Byly to skutečně 
noviny Národní Politika či se jednalo o 
jiné noviny? 
Podařilo se mi však zjistit jiné zajímavosti 
z Jestřábova života, které nejsou tak 
všeobecně známé. Ale o tom všem se 
dočtete v naší letošní Ročence 09A, 
věnované 10. výročí úmrtí spisovatele a 
skauta Jaroslava Foglara, a sestavené 
z mých osobních vzpomínek na tohoto 
věčně mladého hocha od Bobří řeky. Celý 
obsah ročenky najdete na našich 
webových stránkách 
www.skaut.cz/kmendospelych . 

    Ivoš 
 

V SOBOTU 23. KVĚTNA 2009  

se uskutečnil  jubilejní  
XX. memoriál  

Dr. Rudolfa Plajnera 
Akce, kterou uspořádali Junáci 

s old-skauty z Holešova, se konala k 
 uctění památky druhého náčelníka 
československého Junáka z let 1939 – 
1987. 

 
Připraven byl bohatý program, např. 

pochod z Tesáku na vrch Hostýn u 
Bystřice pod Hostýnem, dále návštěva 
Svatohostýnské baziliky a dalších 
památek. Proběhla i beseda se 
vzpomínáním na bratra náčelníka a také 
připomenutí 90. výročí vzniku skautingu 
v Holešově. 

Vyvrcholením byla pietní 
vzpomínka u památníku br. náčelníka 
„Táty“  Rudolfa Plajnera na Hostýně.  

 

Informace z Hostýna 
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PPPPPPPPRRRRRRRROOOOOOOO        ZZZZZZZZAAAAAAAAMMMMMMMMYYYYYYYYŠŠŠŠŠŠŠŠLLLLLLLLEEEEEEEENNNNNNNNÍÍÍÍÍÍÍÍ  
 

… KE DNI PŘEMÝŠLENÍ  

konanému u sv. Ignáce na 
Karlově nám. v Praze 

 
Shledal jsem, že není nic lepšího, než 
když se člověk raduje z toho, co koná, 
neboť to je jeho podíl.  (Kaz 3,22) 
 
Milé sestry a milí bratři, 
Thinking Day = Den přemýšlení v režii 
Odboru duchovní výchovy Junáka se letos 
v Praze koná v roce, který asi není 
z hlediska historie skautingu ani u nás ani 
ve světě mimořádně významný, ledaže 
bychom si připomněli, že se koná 2. rok 
po jubilejním celosvětovém skautském 
jamboree ke 100 letům trvání skautského 
hnutí ve Velké Británii, kde se narodili 
Robert Stephenson Smyth Baden - Powell 
a Olave St. Clair Soames.  
Sice jsem sám nebyl osobním účastníkem 
toho velikého radování na Britských 
ostrovech, ale našel jsem si dost času na 
to, aby mi ty chvíle přiblížili ti, kdo tam 
byli a potvrzují, jak radostně i vtipně celé 
jamboree vedli britští organizátoři. Ostatně 
další část z vyprávění „Lady B. P.“, které 
je připravené z 15. kapitoly vzpomínek 
Lady B. P., je zase vtipné, a i když je to 
„ze života“ se všemi jeho strastmi, 
obsahuje opět leccos z mnohých radostí 
našich Zakladatelů. 
Kdo si však vzpomíná na dřívější Den 
sesterství, řekl by právem, protože Lady 
B. P. se narodila v roce 1889, že zítra 
tomu bude 120 let, co přišla na svět, aby 
ho opustila v roce 1977, alespoň co se 
skautingu týče, o dost lepší, než jaký 
ho poznala v mládí, a zvláště ve dvou 
válkách. „Její Robin“ B. P. se narodil, 
kolikátého dne a kterého měsíce v  roce 

1857? Takže odvozeno od něho by naše 
dnešní setkání bylo bez jednoho dne ke  
152. výročí jeho narození. Ano, 
zakladatelé byli věkově od sebe 32 let.  
Podíval jsem se proto na webové stránky 
WAGGGS, pak na web oldskautek i 
dívčího skautingu Velké Británie, ale nic o 
těch 120 letech, jen samé výzvy po 
sponzorství…  
Na webu WOSM jsem našel sice hned 
data narození, ale ne upozornění na 120 let 
od narození Lady B. P. Také tam je 
nejvíce odkazů k různým projektům i 
jejich financování. Kromě toho: WOSM 
neslaví Den zamyšlení, ale Founder´s 
Day – Zakladatelův den, i když připomíná 
také Olave B. P. Inu, žijeme v měnícím se 
světě. 
Abych se však vrátil k tématu, „ není nic 
lepšího, než když se člověk raduje z toho, 
co koná“. Rád dám za pravdu všem 
skautským webům, že v dnešní podobě 
jsou veselé i vtipné, zajímavé, a to po 
celém světě, a že šíří radost. Ovšem někdy 
má člověk přímo neodbytný dojem, že 
chtějí hlásat „radost bez starostí 
z minulosti či budoucnosti“, prostě 
potěšení a radost z toho dne a z té chvíle, 
kterou člověk právě prožívá. Leckdo by 
dokonce řekl, že tak to přece říká i náš 
verš z biblické knihy Kazatel. 
Je tu ale malý rozdíl. Kazatel říká: „ Když 
se člověk raduje z toho, co koná“. Větší 
znalec Bible by také upozornil, že Kazatel 
říká např. jinde (kap. 7, verš 14) „V den 
dobrý užívej dobra a v den zlý si uvědom, 
že ten či onen učinil Bůh, aby se člověk 
nedozvěděl, co bude po něm.“ Jinými 
slovy řečeno: člověk má dané určité 
hranice, za které se nedostane. A proto 
je správné, „když se člověk raduje z  toho, 
co koná“, co konat může a dokud může.  
Vzpomínky Olave Baden  -  Powell, jak 
je na pražském setkání rádi posloucháme, 
právě těmto slovům odpovídají. Letos, 
bude-li to vůle Páně, bych se měl dožít 70 
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let, ale vlastně už od svého „přechodu“ do 
občanského důchodu po šedesátce a nyní 
také už „ve skautské záloze“ poznávám to, 
co mi nebylo jasné a co mi unikalo 
v mládí: jak je pro mne důležitý každý den 
mého žití zde na této zemi, zvláště když 
jsem mezi mně blízkými lidmi!  

A tak přijímám s potěšením, že mi byl 
darován i tento den a v něm radost ze 
setkání s vámi i se vzpomínkami Lady 
B. P. Začal jsem „historickým ohlížením“, 
které ve skautském světě asi už mizí, ale já 
jsem tak byl vyučen, totiž že skaut se má 
zajímat o historii a také se dívat 
do budoucna. Kdyby to zakladatelé 
nedělali, neexistoval by asi skauting, 
anebo přinejmenším ne takový, jak jej 
máme rádi. A tak, ať už máme schopnost 
vnímat jen dnešní den, dívat se nazpět 
a třeba i dopředu, uznejme, jak je „dobré, 
když se člověk raduje z toho, co koná, 
neboť to je jeho podíl“.  

 
Praha, 21. 2. 2009 - připravil a přednesl:  

Kamzík 
 
 

„BÝT HRDÝ NA SV ŮJ KROJ“  

a na skauting 
 

I letošní rok se objevila výzva, výborný 
nápad olomouckých skautů. Západočeská 
oblast Bílého Orla se připojila 
LILIOVÝM DNEM, na den sv. Jiří. Jistě 
to i podpoří u nás již proběhlý workshop: 
„Být viděn aneb jak presentovat 
skautskou činnost.“  
Bude i zviditelněným přínosem ve snaze 
při náboru nováčků. Před nedávnem, na 
jedné návštěvě v Pardubicích,  mne při 
prohlížení rodinného alba z roku 1994 
upoutala fotografie rodiny u slavnostního 
štědrovečerního stolu. Proti rodičům sedí 
skautka – světluška v kroji. Překvapením 
jsem ani nedutal a vyslechl příběh, který 
se skutečně stal. Na Štědrý večer, kdy po 

přípravě večeře se šla celá rodina převléci 
do slavnostnějšího oblečení, odešla i jejich 
desetiletá dcerka na výzvu své maminky 
rovněž do svého pokojíčku, aby se oblékla 
pro slavnostní příležitost. Rodiče 
(neskauti) pak překvapením oněměli, když 
z pokojíku vyšla dcerka ve skautské košili 
se žlutým šátkem a usedla ke stolu. 
V tento sváteční okamžik se rozhodla pro 
skautský kroj!  Oba si uvědomili, jak 
silnou moc má pro její mladou dušičku 
skauting. Při vyprávění mi dojetím zvlhly 
oči. Jako rodič, skaut, bych také chtěl být 
při tak vzácné chvilce a byl by to pro mne 
ten nejhezčí dárek, a nejen na Štědrý 
večer.  
Blahopřeji tak sestrám a bratřím 
v Pardubicích, kteří svou službou při 
vedení smeček, oddílů, a hlavně svým 
příkladem dokázali při všech zábavách a 
radostech v oddíle vypěstovat úctu ke 
skautskému kroji.   

 
A pro ty z vás, kteří si váží radostných 
zážitků při činnosti ve skautském oddíle a 
rozhodnou se po výzvě z nadpisu podpořit 
prezentaci skautů na veřejnosti a tím i 
oznámit všem kolem sebe, že slavíme 
svátek sv. Jiří, našeho patrona. 
Dokazujeme tím také, že naše chování a 
jednání je vylepšeno tak, že každý bod 
skautského zákona a slibu dodržujeme a 
že na svůj skautský kroj jsme právem hrdi. 
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Patříme tak k jedné velké rodině našich 
skautů.  

Jen na závěr bych vás všechny  poprosil, 
skautský kroj je jen jeden, prohlédněme 
jej, než vyjdeme, zda je správně upraven, 
zda košile má to správné označení a 
turbánek, spojující cípy čistého šátku. Ať 
lidi kolem neuvádíme do rozpaků, zda to 
jsou skauti, nebo že by snad paní průvodčí 
ČD, která má také šátek se sponou na 
služebním stejnokroji?  

 
Pavel Pokorný – Slim  
krajský zpravodaj KD  

 
 

JE TOMU JIŽ  

sedmdesát let… 

 
Nejen osmičky v datování letopočtu 

se zapsaly do dějin našeho státu, ale také 
devítky – jedna z těch, na které bychom 
rádi zapomněli, je vepsána na počátky 
letopočtu 1939. 

Konec roku 1938 znamenal pro 
mladý československý stát nečekaný 
rozpad. Realizace Mnichovské dohody 
připravila Československo o rozsáhlá 
pohraniční území, o něž se podělili spolu 

s Němci i Maďaři a Poláci. V těchto 
územích se pro nás ztratily nejen naše 
pohraniční pevnosti, ale i značná část 
československého průmyslu. Na 
Slovensku byly v předcházejících dvaceti 
letech proinvestovány obrovské částky do 
infrastruktury i vybudování průmyslu, 
neboť byly do roku 1918 tzv. „Horné 
Uhry“ vládnoucími Maďary v tomto 
ohledu úmyslně zanedbávány. Politickým 
pučem na podzim 1938 se na Slovensku 
uchopila moci Hlinkova Ľudová strana, 
vyhlásila autonomii Slovenska a tím 
změnila i název státu na Česko-Slovensko. 
Jakousi autonomii tehdy získala i politicky 
rozhádaná Podkarpatská Rus. 

Česká vláda mylně očekávala, že 
tímto oloupením Československa jsou 
Hitlerovy ambice ukojeny. Nebyly! Berlín 
v lednu 1939 připravil nový scénář na 
úplnou likvidaci Československa, podle 
něhož by Podkarpatská Rus připadla 
Hortyovskému Maďarsku, Slovensko by 
vytvořilo samostatný stát, pochopitelně 
závislý na Německu, a průmyslové České 
země by byly přímo zapojeny do 
Velkoněmecké říše. To vše chtěl ve 
spolupráci s ľuďáky Hitler stihnout do 15. 
března 1939.  

Tyto plány ovšem nezůstaly 
neznámé ani české straně, a proto tehdejší 
ministr zahraničí Chvalkovský poslal 
„svého člověka“ do Berlína, aby zjistil 
skutečnou situaci. Ten, když se vrátil do 
Prahy, vyjádřil své poznatky jediným 
gestem ruky – palcem dolů! Hitler v tu 
dobu vehementně ovlivňoval váhající 
Slováky všemožnými sliby, až na 
odpoledne 13. března 1939 pozval 
k osobnímu jednání tehdejšího předsedu 
autonomní slovenské vlády Dr. Tisa. Při 
jednání ho přímo vyzval, aby Slovensko 
odtrhl od bývalého Československa! Tiso 
nezaváhal – a po 12. hodině 14. března 
1939 vyhlásil autonomní sněm 
v Bratislavě svobodný Slovenský štát! 
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Česká vláda, již předtím zmatená 
zprávami o německých plánech na 
konečnou a úplnou likvidaci 
Československa, diplomatickou cestou 
požádala Hitlera, aby přijal státního 
prezidenta Dr. Emila Háchu k jednání. 
Hitler nespěchal a teprve po vyhlášení 
Slovenského štátu a přidělení 
Podkarpatské Rusi Maďarsku pozval Dr. 
Háchu k jednání v noci na 15. března 1939 
do Berlína.  Výsledkem jednání s Dr. 
Háchou si Němci nebyli jisti, a proto 
velitel německého letectva maršál Göring 
české delegaci vyhrožoval, že při 
neústupnosti české strany vyšle nad Prahu 
svazy bombardovacích letadel, aby ji 
zničil. Byla to ovšem mystifikace, které 
nebylo třeba, protože nemocný a 
vyčerpaný Dr. Hácha věděl, že česká 
branná moc v tu dobu už není schopna 
vojenského odporu. Navíc bylo známo, že 
už v noci 14. března 1939 se na Ostravsku 
objevily první německé vojenské 
jednotky, které posádka v Místku střelbou 
ještě zahnala. Pod hrozbou síly tedy česká 
strana německé požadavky na úplnou 
likvidaci samostatného československého 
státu přijala. 

Protektorát Čechy a Morava … 
Výnos o jeho zřízení vydal Hitler 16. 
března přímo na Pražském Hradě, kam 
dorazil jako první před návratem Dr. 
Háchy již v předvečer 15. března 1939. 
V preambuli zdůvodňoval německý 
zákrok a ve třinácti článcích vymezoval 
„práva“ Čechů v jejich vlasti! Jak 
absurdní! Ovšem ve skutečnosti celý ten 
výnos průkazně svědčil o tom, že 
s hlediska státněprávního se nejednalo o 
protektorát, protože neměl podstatné 
znaky státu, ale o anexi českého území 
jako součásti Velkoněmecké říše. 
Formálně měl Protektorát Čechy a Morava 
autonomní postavení, vlastní vládu a státní 
správu, ale ta musela být v korelaci 
s politickými, hospodářskými i 

vojenskými zájmy Říše. Protektorát měl 
vlastní bezpečnostní i soudní orgány, ale 
ty podléhaly orgánům říšským, které měly 
všecky nadřazující pravomoci. Hlavním 
smyslem okupace českých zemí a jejich 
svázanost s Říší bylo připravit jejich 
konečnou a úplnou germanizaci. 

Nacistická okupace českých zemí 
přinesla do chování českého národa i 
pozitivní prvky, jako např. uklidnění 
politických a ideových sporů, které po 
Mnichovu vznikly. Duchovním pojítkem 
krutě postiženého národa se stala kultura, 
připomínání dějin posilovalo národní 
sebevědomí. Vznikaly kulturní soubory, 
nové edice a díla, oživující českou kulturní 
i historickou minulost, i když všecka 
dějinná údobí (např. husitství) nemohla 
být veřejně připomínána, stejně jako díla 
některých autorů. Velmi vzrostl vliv 
církevních i občanských shromáždění. 
Tato obrana národního vědomí a 
pospolitosti fungovala jako účinná 
protilátka vůči vnucované germanizaci 
českého národa. A v neposlední řadě to 
byl pak účinný protifašistický odboj, ať 
domácí nebo zahraniční. Mnozí občané 
svůj postoj zaplatili životem, ať 
v koncentračních táborech či na frontách 
všech bojišť II. světové války. 

A tak všem těm známým i 
neznámým obětem fašistické okupace 
děkujeme dnes, po sedmdesáti letech od 
doby, kdy okupace začala, že jsme mohli 
zůstat Čechy!!    
                                -mm- 
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POJĎ SE MNOU TAM,  

kde nebe je vysoké a modré  
(jedna vzpomínka  

na setkání  
s neobyčejným mužem)  

    

Přátelství - to nejcennější,  
co člověk může získat. 

 

A kde plují oblaka rychleji, než kde jinde? 
Pojď se mou tam, kde dětství nikdy 
nekončí. Tohle všechno se Ti snaží 
nabídnout skautská organizace, jejímž 
členem byl i bratr Jaroslav Foglar –
 Jestřáb.  

 
Na konci prvého měsíce v roce, přesněji 
23. ledna v pátek, jsme si připomněli již 
desáté výročí jeho odletu tam, kde nebe je 
skutečně vysoké a modré. Obětoval svůj 
osobní život pro jiné. Pro partu kluků, 
kterým se snažil vštěpovat nový osobní 
životní styl.  
Styl, který známe pod názvem skauting. 
Styl, životní filozofie, která v jeho oddíle 
oslovovala tisíce hochů. Jejich některá 
jména upadla v zapomnění a některá 
známá jsou. Třeba br. Jirka Navrátil. Celé 
to sdružení známe pod názvem pražská 
Dvojka. Kdysi oddíl „Hoši od Bobří 
řeky“, nyní celé středisko.  

Jaroslav byl neúnavný ve svém snažení 
pro mládež až do konce svého života, kdy 
i v nemocnici se zajímal o vše nové, co se 
v jeho oddíle děje. Internet je plný stránek 
o něm, není problém si přečíst jakoukoliv 
informaci. Třeba to, proč měl zrovna 
přezdívku Jestřáb. Nikoli proto, že by byl 
tak útočný, ale prostě proto, že pocházel 
z oddílu Jestřábů.  
Měl jsem možnost s ním být několik 
minut, které mi vyhradil ve svém jinak 
nabitém denním programu. Stál jsem u 
domu, kde tehdy v Praze bydlel a čekal na 
něj. Ještě nikdy jsem ho neviděl a měl 
jsem zidealizovanou představu o jeho 
podobě na základě četby jeho knih.  
A pak jsem ho uviděl. Ulicí ke mně 
přicházel menší, starší pán, který se 
obezřetně rozhlížel kolem sebe. Musel, byl 
tak již naučený, jak z války, tak z období 
po r. 1948. Ne to nebyl ten Rikitan z jeho 
slavné knihy. Tak jak ho zachytil mistr 
malíř Burian. Mimochodem také skaut.  
Stisk levice a už jsme stoupali po schodišti 
k jeho bytu, kde s ním tehdy bydlela i jeho 
maminka, o kterou se pilně staral. Proto 
jsme se uchýlili do maličké klubovny 
vedle bytu, kde jsme debatili.  

 
To už bylo v době, kdy se nad naší vlastí 
stahovala mračna totality, mračna jeho 
dalšího zákazu. Pak jsem mu ještě 
pomáhal převést jeho oddíl pod jinou 
organizaci, protože skautská organizace 
byla opět zakázána.  
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Byl jsem tehdy členem Svazu pro ochranu 
přírody a krajiny – TIS. Ta ovšem taky 
začala být pro tehdejší režim dosti 
nebezpečná. Jaroslav tohle poznal 
mnohem dřív než já a přihlášky mi vrátil.  
Tak to byly moje vzpomínky na 
celoživotního chlapce, který ovlivnil i můj 
vstup do skautského oddílu. Jeho knihy ke 
mně promlouvaly v době, která skautingu 
vůbec nepřála, kdy byly schovány za 
trámem na půdě. Chtěl jsem být, jako ti 
„jeho“hoši, prožívat stejná dobrodružství. 
Ale nešlo to. Tak odešla léta vlčáctví, léta 
skautská, a já rovnou vběhl do roweringu, 
který už v té době začal být také zakázaný.  
Ale to, co jsem tehdy prožil, za ty dva tři 
roky, mě pak za dvacet let vrátilo nazpět. 
Nazpět do skautské organizace, která 
dokáže ukázat a naučit mnoha a mnoha 
dobrým věcem. Správnému životnímu 
stylu.  

Jaroslav Frič - Norek 
 

 
 

VZPOMÍNKY NA VI. SV ĚTOVÉ   

jamboree ve Francii 1947   
(dokončení) 

Při slavnostním zahájení v hlavní aréně ve 
večerní době nastoupilo více jak 33.000 
skautů ze všech zúčastněných zemí. 
Zahájení provedl generál Lafont, náčelník 
francouzských skautů a ředitel 
mezinárodní skautské kanceláře plk. 
Wilson. Na úvod projelo před hlavní 
tribunou pět velkých alegorických vozů se 
znaky všech dosavadních jamboree (1920 
Anglie, 1924 Dánsko, 1929 Anglie, 1933 
Maďarsko a 1937 Holandsko). Jednotlivé 
delegace přešly před hlavní tribunou a pak 
se konaly táboráky v jednotlivých 
podtáborech. Během dalších dnů se 
jednotlivé družiny navštěvovaly v jejich 
táborech (byli jsme u Francouzů, kteří 
nám připravili dobrý oběd o pěti chodech). 

Každý oddíl si vařil sám na jednoduchých 
polních kamnech (pláty přes vyhloubený 
okop). Družiny se zúčastňovaly výletů do 
okolí (spolu s námi bylo několik Afri čanů 
z Dakaru a Angličanů). Jelo se na korbách 
nákladních aut po zámcích i na koupání 
v Seině, přesuny byly i pěšky. Tábor 
každého oddílu měl běžný režim (nástupy, 
rozcvička, prohlídka stanů, služba u 
kuchyně). Kolem celého tábořiště jezdil 
nepřetržitě vojenský vláček z Maginotovy 
linie, bezplatně a bez zastavení! Projel se 
jím i francouzský prezident Vincent 
Aureol. 
Při závěrečném nástupu se valila obří 
zeměkoule přes hlavy všech účastníků, 
kteří pochodovali přechody ve tvaru uzlu-
symbolu jamboree. Po skončení hlavního 
programu setkání odjížděly jednotlivé 
družiny na výlety do Paříže vlakem. 
Navštívili jsme Eiffelovu věž, Notre-
Dame, Invalidovnu, Louvre, zoo i zámek 
Versailles, dva dny, s návratem do tábora 
a druhý den za kuropění znovu na vlak a 
Paříž. 
Po likvidaci tábora následoval odjezd 
vlakem do Normandie k moři. Uvítalo nás 
malebné městečko Grandcamp, kde jsme 
si postavili stany v písečných dunách. 
Viděli jsme poškozené lodě, zbytky 
zátarasů proti vylodění, bunkry německé, 
zbytky střeliva v písku. Po mnoha létech 
jsme zjistili, že náš tábor byl vybudován 
na slavné pláži OMAHA-Beach. Poznali 
jsme příliv a odliv a hlavně koupání, byli 
jsme poprvé u moře. Byl horký rok 1947, 
tak i voda v kanále LaManche byla krásně 
teplá. Byl to pro nás velký zážitek. Během 
tří dnů jsme užili koupání, opět průvod 
městem, předání praporu od města, cesta 
do Štrasburku, na návštěvu Lotrinska. 
Čekal nás Spinal a pak již Vogézy 
s městečkem Darney, kde je velký 
památník francouzsko-československého 
přátelství z r. 1938 na počest našich legií, 
zničený Němci v r. 1941. 
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Zde jsme zažili nezapomenutelné chvíle 
(při příjezdu autobusů s čs. skauty 
vyzváněly zvony, zněly z rozhlasu naše 
písně, obyvatelstvo nadšeně mávalo). Při 
slavnosti nám starosta města propůjčil 
prapor Čs. legionářů, uschovaný v pamětní 
síni radnice. Vše se odehrávalo na 
Masarykově náměstí, kde br. Fanderlik 
odhalil pamětní desku, připomínající 
pobyt prezidenta TGM v prosinci 1913 u 
našich vojáků-legionářů. Na památku 
každý z nás dostal od místních děvčat 
svazek s dubovým a lipovým listem, 
převázaný trikolórou v barvách obou států. 
Na tuto návštěvu nemůže nikdo z nás 
zapomenout. Poslední den pobytu jsme 
ještě navštívili městečko St. Dié, úplně 
zničené za války, kde jsme přenocovali 
v obrovských hangárech. Všude se nám 
dostalo občerstvení ze skromných zásob 
místních občanů. Pak už Alsasko – 
Štrasburk (krátká prohlídka města) a 
domů, opět přes noc celým Německem, 
ráno už Česká Kubice, Domažlice, Plzeň a 
Praha – Wilsonovo nádraží. Zbyly nám jen 
nezapomenutelné vzpomínky na nádherné 
chvíle prožité mezi nejlepšími kamarády. 
 „My sem z celého světa jdem, na 
rtech jen smích a v srdci zpěv – Jamboó-
jamboó-jamboreé!“ znělo nám na cestu. 
 Po poslední obnově skautingu se 
sešlo v r. 1993 v Hradci Králové – 
Kuklenách ve Svojsíkově klubovně asi 
130 účastníků na jamboree. Memoriál opět 
s hudbou hradeckých skautů i při táboráku 
(účast i biskupa Očenáška), bylo to setkání 
po 46 letech, měli jsme si toho tolik říct. 
Zde se domluvil zájezd OS do Francie na 
místa, kde jsme pobývali v r. 1947. Odjeli 
jsme hned v r.1994 na známá místa 
(tábořiště u Moisonu, město Darney) je tu 
již nový pomník fr.- čs. (Normandie-
Grandcamp - právě probíhaly oslavy 50. 
výročí invaze Spojenců). Ve výpravě bylo 
14 přímých účastníků z r. 1947. 

Díky hradeckým oldskautům jsme se zde 
ještě sešli v r. 1997 a 2000. O organizaci 
se zasloužili bří Švábenský, Kohoutek, 
Špinler a Kryšpín. Hradečáci, ještě jednou 
díky! 
     Z táborového deníku vybral 

    Jiří Soukup 
11. zájezdový oddíl Junáka 

 
 

DNY TEMNA 
 

Jestliže jsme si nedávno připomněli 
nešťastné dny okupace zbytku 
Československa hitlerovským Německem, 
koncem května si připomínáme jeden ze 
stěžejních okamžiků českého boje proti 
okupantům, smrt jednoho z nejmocnějších 
mužů nacistického Německa a kata 
českého národa, Reinharda Heydricha. 

Po okupaci okleštěných Čech a 
Moravy v březnu 1939 nastoupil do 
funkce říšského protektora Čech a Moravy 
šlechtic Konstantin von Neurath, bývalý 
německý ministr zahraničí. Zpočátku jeho 
vlády nebyl německý nátlak na české 
obyvatelstvo příliš znatelný; to 
nevyhovovalo sadistickému státnímu 
tajemníkovi K. H. Frankovi, někdejšímu 
karlovarskému knihkupci a zuřivému 
nacistovi, který Neurathovu opatrnost u 
Hitlera kritizoval. Proto v září 1941 došlo 
k výměně: von Neurath byl poslán na 
dovolenou a zastupujícím říšským 
protektorem byl jmenován šéf nacistické 
bezpečnostní služby Reinhard Heydrich, 
inteligentní, ctižádostivé, lstivé a kruté 
individuum, v nacistickém policejním 
aparátu druhý za Himmlerem, s úkolem 
tvrdě zasáhnout proti českému odboji, 
který se zejména po vyhlášení války 
Sovětskému svazu velmi intenzivně 
rozšiřoval. A v neposlední řadě měl být i 
vykonavatelem plánované germanizace 
českého národa. Heydrich to ostatně ve 
svém nástupním projevu 2. října 1941 ve 
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Španělském sále Pražského hradu 
prohlásil zcela jasně: „Tento prostor musí 
být definitivně osídlen Němci!“. A 
„českou verbež“ rozdělil na ty, které lze 
poněmčit, a ty, kterým bude „znemožněno 
rozmnožování“ a budou změněni v pouhé 
pracovní síly. Ovšem ty, kteří by mohli 
v národě vytvořit novou vedoucí vrstvu, 
bez milosti postavit ke zdi! Že to myslel 
vážně, potvrdil vyhlášením stanného práva 
a krvavými represemi proti českému 
obyvatelstvu. Mezi prvními byl zatčen a 
k trestu smrti odsouzen i předseda 
protektorátní vlády generál Alois Eliáš a 
s ním asi šest tisíc dalších Čechů. Vládu 
reorganizoval a její pravomoci silně 
omezil. Opakovaně prohlašoval: „Když se 
za několik let zeptáte Čecha v cizině, kde 
žije, musí odpovědět „V Čechách“ a na 
otázku „Kdo jste?“ musí odpovědět 
„Říšský Němec!“. Přes všechny represe a 
Heydrichovy snahy český odpor sílil, stále 
častěji se projevoval odboj se zbraní 
v ruce – partyzáni. 

Heydrich chtěl zopakovat vlnu 
represí proti českému odboji, ale v tu dobu 
ho zaměstnával důležitější říšský úkol – 
židovský problém! Byl totiž jedním 
z hlavních organizátorů „holocaustu“, tedy 
záměru vyhladit Židy. Ti už od září 1941 
museli na levé straně hrudi (na srdci) nosit 
označení se žlutou hvězdou a respektovat 
různé zákazy, jako např. vstupy do 
hostinců, kin a dalších zařízení. 
V listopadu 1941 byl na území 
Protektorátu zřízen v Terezíně i první 
koncentrační tábor. Židé tady ovšem 
nezůstávali a z tohoto „průchozího“ tábora 
byli transportováni do jiných koncentráků 
k tzv. „konečnému řešení“. Jen nemnozí 
se po válce vrátili do svých domovů a 
mezi těmi, kteří se nevrátili, bylo mnoho 
podnikatelů, lékařů, vědců i umělců. 

Heydrich připravil potupnou smrt 
mnoha tisícům nevinných českých lidí a 
mnoha dalším tisícům ji připravoval. Proto 

byl československým politickým i 
vojenským vedením v exilu připraven 
atentát na tohoto původce zla. Dva pečlivě 
vybraní a vycvičení výsadkáři 
z československé jednotky ve Velké 
Británii, rotmistři Josef Gabčík a Jan 
Kubiš, byli shozeni nad českým územím, 
aby se na svůj úkol připravili na místě. 
Tak dne 27. května 1942, asi v 10,30 
hodin, na pražské ulici v Libni napadli vůz 
projíždějícího Heydricha, bombou ho 
těžce zranili a stačili zmizet mezi domy. 
Heydrich, přes všecku péči, za týden 
zemřel. Úkol byl splněn. Atentát dal K. H. 
Frankovi možnost spustit obrovské represe 
vůči českému obyvatelstvu. Gestapo 
řádilo, vypořádávalo se se všemi, kteří se 
dostali do jeho záznamů i třeba bez 
většího důvodu, a každý, kdo byl 
předveden, byl vlastně dopředu odsouzen 
k smrti. Nacistický teror však nezasáhl jen 
jednotlivce, ale byly vypáleny a 
vyvražděny celé obce, na Kladensku 
Lidice a na Pardubicku o něco později 
Ležáky. Hrůza si našla příbytek v srdcích 
věrných Čechů. 

Teprve v půli června 1942 objevilo 
gestapo úkryt několika parašutistů 
z Anglie, mezi nimiž byli i Gabčík 
s Kubišem, v kryptě pravoslavného 
kostela v pražské Resslově ulici – bohužel 
zradou jednoho z jejich okruhu. Kryptu 
marně dobývali vojáci SS a teprve voda, 
jíž měla být krypta zatopena, 
československé vojáky donutila 
k dobrovolné smrti vlastní rukou, vlastní 
zbraní. Atentát na kata českého národa 
Heydricha byl součástí hrůzné války, a ta 
je vždy spojena s oběťmi. Ale tento 
hrdinný čin československých výsadkářů 
posílil nejen postavení Československa ve 
světě, ale především české cítění nás 
doma.¨ 

-mm- 
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K této historické události byly v průběhu 
let vydány i filatelistické materiály: 

 

 
Rotmistři Jan Kubiš a Josef Gabčík 

 

 
 
 

Posmrtná 
maska 

 
Reinhardta 
Heydricha 

 
 
 
 
2 pamětní razítka: 
 

 
 

Návrh na letošní strojové razítko 

 
 

MASARYK - CHABA ŘOVICE   

2009 - oldskauti 
    

           Když se něco pravidelně opakuje, 
za čas se dotyčná událost stane buď 
nudou, nebo tradicí. Položení kytice 
k pomníku TGM při příležitosti výročí 
jeho narozenin je pro ústecké oldskauty už 
dlouholetou tradicí. Ani letos jsme tam 
nechyběli v sestavě sice věkem a 
nemocemi prořídlé, ale svou občanskou 
povinnost jsme rádi splnili. Inu, jak nám 
heslo povinnost, odpovědnost a kázeň 
káže. 

 
           Dovolte malý výlet do historie. 
Poprvé jsme se u pomníku TGM 
v Chabařovicích sešli dne 12. září 1992, 
při jeho odhalení. Hosty vítal dlouhý špalír 
ústeckých skautů, u pomníku pak stáli 
zástupci všech našich středisek čestnou 
stráž. Tehdejší primátor Ústí nad Labem 
pan Mašín při té příležitosti zavzpomínal 
v neformálním rozhovoru na své utajené 
skautování v 7. TOMu.  
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No a jak šel čas, rok co rok řady 
hostí se zmenšovaly, ba i ten vzpomínaný 
špalír se krátil a krátil, až zmizel úplně. 
Letos tak při návštěvě pomníku skupinu 
postarších až starých sokolek a sokolů 
doplňovala delegace ústeckého Junáka už 
jen v síle jedné pětičlenné družiny 
oldskautíků z ústeckého Klubu OS 03.  
           Vzpomínkové setkání pak mělo 
tradiční průběh. Neotřelým projevem však 
všechny přítomné mile překvapil vůdce 
našeho klubu bratr Mikule – Želva, když 

ocitoval slova TGM, pronesená na 
Slovanském jamboree v Praze. Pro mnohé 
přítomné bylo tehdejší prezidentovo 
hodnocení ideového významu junáctví 
milým překvapením. Závěrem svých slov 
přidal za oldskauty kytici k předchozím, u 
paty pomníčku už ležícím – od Sokolů a 
Masarykovy dělnické akademie. Víc jich 
nebylo. 
            

Nazdar a za rok zase nashledanou! 
  V. Mikule -  Želva 
 

 

RRRRRRRRŮŮŮŮŮŮŮŮZZZZZZZZNNNNNNNNÉÉÉÉÉÉÉÉ    

Loga, loga, loga …Loga, loga, loga …Loga, loga, loga …Loga, loga, loga …    
    

Dnes je už běžné, že každé sdružení lidí určitého zaměření 
používá ke zviditelnění svůj znak, dnešní terminologií LOGO. 
Je to zajímavý způsob image, který vizuálně vypoví čtenáři o 
tom, s kým má tu čest. Používá se v záhlaví dopisních papírů, 
či na razítkách a podobně. 
V našem hnutí jsou různá loga využívána v mnoha případech, 

které v několika ukázkách představujeme: 
Nově vytvořený Skautský institut A. B. Svojsíka má své logo, 
které mu upravil známý skautský výtvarník Jan Čáka. 
Klub skautských sběratelů Junáka využívá své logo od počátku 
svého založení v roce 2001. 
Dalším sběratelským logem je logo skupiny historických 
sběratelů z  Příbrami Scout Arch, která pracovala před časem, 
ale dnes již jen ojediněle. 

 
 

Do sběratelské skupiny patří i soukromé logo pražského sběratele 
Bonza „Scout hobby“. 
Pěkné logo má i Ústecký kraj Přemysla Oráče.  
Podbrdská družina Svojsíkova oddílu má také své logo, které vytvořil 
člen družiny Standa Šťastný 
z Klatov. 
Tiskové a distribuční centrum 

Junáka používá ve styku se zákazníky své logo, 
dokonce ve dvojím provedení. 

 
 
 
Skupina skautů, vydávající nezávislý časopis ČIN, má také své logo, 
tvořící dominantu záhlaví časopisu. Ten poprvé vyšel ještě v době 
minulé totality, v roce 1989. 

 
 

Takto bychom mohli pokračovat stále, neboť těchto log je jistě nepřeberné množství.  
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A přesto při vydávání vašich příspěvků v našich Kmenových novinách, jsme někdy nuceni 
používat městské znaky z místa pisatelova bydliště. Přitom by stačilo nechat si vytvořit od nějakého 
zdatného kreslíře vlastní logo, které by reprezentovalo, např. váš klub OS, kraj, okres apod.!  

Nechte si proto vytvořit svoje logo, a budete tak při vydávání svých příspěvků výrazněji 
autorizováni.  
  Závěrem vám představuji i své logo, které pro mne vytvořil výtvarník Oldřich Pošmurný (autor 
známky Dětem Rychlé šípy  - 2007). Je vytvořeno tzv. AMBIGRAMEM, t.j. název se čte stejně i 
z opačného pohledu (portrét je od Káji Saudka). Pokud byste si chtěli nechat vytvořit svůj ambigram, rád 
vám dám spojení na pana Pošmurného. 

 
 

Přehled nových klub ů KD z registrace roku 2008  
s významným podílem mladých členů Kmene dosp ělých  

Číslo Název Místo Počet 
oddílu oddílu činnosti členů 

625.06.005 "IKS kmen" Hodonín 5 
312.06.002 "2. oddíl Holubov" Holubov 14 
313.04.001 "1. oddíl" Slavonice 12 
314.02.099 klub KD Písek 5 
317.05.005 klub KD Veselí nad Lužnicí 14 
622.28.100 "Stofka" Brno 5 
712.06.011 Roverský kmen Olomouc Holice 7 
712.08.802 Oddíl mladších oldskaut ů Olomouc 5 
    

        

RRRRRRRREEEEEEEECCCCCCCCEEEEEEEENNNNNNNNZZZZZZZZEEEEEEEE  
 

Václav a Jiří Vodenkovi: NAUKA 
O STOPOVÁNÍ,  

2. rozšířené vydání,  
ve vlastní režii, Praha 2004 

 
Na pietním setkání, k  10. výročí úmrtí 
Jaroslava Foglara u jeho hrobu, jsem se 
seznámil i s  br. Jiřím Vodenkou, který byl 
od konce 30 let členem skautského oddílu 
Jaroslava Foglara. Nepochybným vzorem a 
prvním skautským vůdcem mu byl jeho 
otec Václav Vodenka, výjimečná osobnost 
českého skautingu a autor dlouho 
nepřekonané a napodobované Nauky o 
stopování z roku 1937. 
Hluboká láska k přírodě zavedla Jiřího 
Vodenku do organizace TIS a pak i do 
Svazu ochránců přírody. V roce 1966, 
spolu s Jaroslavem Foglarem, napsali v 

časopise Věda a technika mládeže několik 
kapitol „Kurzu zálesáckého stopování“. 

 
V roce 2004 nově zpracoval poznatky své a 
svého otce a sepsal je do nové Nauky o 
stopování. Jako absolvent Státní grafické 
školy v ní ilustroval více jak 43 kresbami 
savce, 165 ptáků a 4 plazy, i s jejich 
informativními popisy, a stopami. Všichni 
živočichové jsou z území bývalého 
Československa, neboť kniha byla 
připravována ještě za tohoto období. 
Čtenář se naučí, co je značkování, jaká je 
k tomu výstroj, jak stopovat, pozorovat či 
se plížit. Jaké jsou stopy na sněhu, čím se 
liší stopy lidí, jak stopy odlévat, 
fotografovat i zkoušet fotografovat pod 
vodou. Seznámí se s rozlišením hlasů zvěře 
a ptactva, i s tím jak se provádí vábení i 
pomocí vábniček. 
Kniha se zabývá mnoha zajímavostmi ze 
světa zvířat, jak můžeme pomáhat našim 
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malým přátelům v přírodě, např. stavěním 
ptačích budek, krmítek apod. 
Kniha, která obsahuje více než 270 stran, je 
skutečnou pomocnicí pro začínající 
zálesáky a opravdu vřele ji doporučuji 
všem vedoucím a vůdcům skautských 
středisek či oddílů. 
Knihu, je možno objednat přímo u jejího 
autora na mobilu: 607 551 958.  

 
Ivoš 

 

JESTŘÁBI  
opět vzlétají 

 
Kdo by neznal jméno 
Jaroslava Foglara - 
proslulého autora 
chlapeckých románů 
nebo komiksu Rychlé 
šípy, ale zároveň i 

legendárního skautského vůdce? 
Zejména ve skautském společenství, ale 
stejně tak i pro početné zástupy čtenářů 
více než dvou desítek knih i dalších 
spisovatelových děl, byl však především 
Jestřábem.  

Přezdívku z říše okřídlených dravců 
získal díky členství ve 48. oldskautském 
klubu Jestřábi. Do něho vstoupil jako 

patnáctiletý v roce 1923 společně se 
starším sourozencem Zdeňkem. V klubu 
Jestřábů, který tvořili převážně starší 
chlapci roverského věku, se však dlouho 
neohřál. Srdce jej táhlo do prostředí 
klasického skautského oddílu. Mezi 
chlapce, se kterými chtěl prožívat 
dobrodružství i pracovat tak, jako 
románový Rikitan uprostřed svých Hochů 
od Bobří řeky. Jestřáb proto záhy vykročil 
na vůdcovskou stezku, na níž pak v čele 2. 
pražského oddílu (ať už tento chlapecký 
kolektiv působil pod jakoukoliv hlavičkou) 
setrval nepřetržitě plných šest desetiletí! 

Díky svému benjamínkovi se 48. 
klub oldskautů zapsal do historie českého 
skautingu jako „junácká kolébka“ Jaroslava 
Foglara. Po čase se však tato parta, která 
svým složením odpovídala spíše podobě 
dnešního roverského kmene, přirozeně 
rozešla. Chlapci dospěli, založili si rodiny. 
Šum jestřábích perutí však neutichl docela. 
Přesněji řečeno, po mnoha desetiletích jej 
lze opět slyšet zřetelně. Na tradici 
někdejšího klubu OS se totiž rozhodla 
navázat skupina zanícených příznivců díla 
Jaroslava Foglara. V rámci 53. střediska 
Junáka Praha (středisko bratří Mašínů – 
Atahokan) položila v roce 2008 základy 
nového oldskautského klubu, který – v úctě 
k Jestřábově literární tvorbě i skautskému 
odkazu – nese stejné číslo i název jako 
prvorepublikové oldskautské společenství 
Jestřábů.  

Iniciátorem zrodu nového klubu se 
stal br. Slavomil Janov – Nashville. 
Neúnavný propagátor Jestřábova díla 
zaměřil před léty na Foglarovu tvorbu i 
svou diplomovou práci na Fakultě 
sociálních věd UK. Podobné téma zvolil i 
pro nadcházející rigorózní doktorandskou 
práci. Je rovněž organizátorem řady akcí 
čerpajících z Foglarova odkazu (např. 
Memoriálu Jana Tleskače, mistrovství 
světa ve vyjímání ježka z klece). Když br. 
Nashville na prahu svých loňských 
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abrahámovin přestoupil z chlapeckého 
kmene Junáka mezi oldskauty, hledal 
vhodnou „parketu“ pro své aktivní 
působení v kmeni dospělých. Tak se v 
partě přátel a skautů-foglarovců zrodila 
myšlenka na obnovení tradice 48. klubu 
OS Jestřábi. 

„Naše činnost začala 'de iure' až 
letos, kdy se Jestřábi registrovali v Junáku 
jako nově založený klub oldskautů,“  říká 
vůdce „staronového“ 48. klubu OS br. 
Nashville. „Už v předchozím roce jsme 
však připravili několik aktivit, které se 
uskutečnily pod křídly našeho klubu.“ 

Přestože kronika Jestřábů je ještě z 
velké částí bílou nepopsanou knihou, 
úvodní listy jsou již hustě posety záznamy 
o pestré činnosti z druhé poloviny roku 
2008. Na podzim připravil klub k vydání 
dvě výroční turistické známky k obnovení 
mohyly A. B. Svojsíka ve Štěchovicích a k 
90. výročí Pošty českých skautů. Ve 
spolupráci s oblastní organizací, pražskou 
pobočkou Sdružení přátel Jaroslava 
Foglara, organizuje pravidelná diskusní 
setkání zájemců o Jestřábův život a dílo, 
„Kolegium Akademie Jaroslava Foglara“. 
V závěru roku se Jestřábi aktivně podíleli 
na organizaci dvou akcí připomínajících 
historii skautského hnutí a odkaz Jaroslava 
Foglara – pátrací orientační hry Sedm 
statečných (v rámci doprovodného 
programu VIII. mistrovství světa ve 
vyjímání ježka z klece v klášteře Emauzy) 
a společensko-literárního večera k 70. 
výročí Rychlých šípů v Městské knihovně 
Praha. 

První letošní akcí, která oficiálně 
odstartovala činnost Jestřábů, byl 40. zimní 
přechod Brd. Kromě samotného výšlapu 
jádra klubu na brdské Hřebeny, byly v režii 
klubu připraveny také tři originální 
suvenýry k významnému jubileu této 
tradiční akce pražského skautingu: další 
turistická známka se skautskou symbolikou 
a speciální dekorativní mapa Brd, 

vytvořená kreslířem Rychlých šípů Marko 
Čermákem. Na rubové straně mapy je 
otištěna rozsáhlá stať o historii přechodu, 
doplněna unikátními historickými 
fotografiemi z úvodních ročníků v roce 
1969 a 1970 a řadou zajímavostí a střípků 
posbíraných za čtyři desetiletí na skautské 
stezce brdskými Hřebeny. Posledním 
brdským suvenýrem, který se zrodil v 
tvůrčí dílně oldskautského klubu Jestřábi, 
je „hymna“ zimního přechodu Brd. Píseň 
ve stylu country music byla nazvána Přes 
brdské hřebeny a v kostce (pardon, ve třech 
slokách!) popisuje celou čtyřicetiletou 
historii akce. V limitované edici bude 
vydána na kompaktním disku.   

Na přípravě ojedinělého projektu 
mapy Brd s doprovodným textem o historii 
skautského přechodu se podílel také další 
člen Jestřábů, br. Tomáš Szennai – 
TomSet. „Textová část mapy je základem 
plánované rozsáhlejší historické studie, z 
níž by měl vzniknout almanach zimního 
přechodu Brd. Tato akce se totiž zrodila i 
jako forma protestu pražských skautů vůči 
okupaci Československa v roce 1968 a 
následnému totalitnímu a 
normalizačnímu vývoji ve společnosti. 
Proto je třeba tuto dobu a události, které 
vedly i k zákazu činnosti Junáka v roce 
1970, stále připomínat dnešní generaci 
skautů,“  zdůrazňuje br. TomSet.    

V duchu této „skautské paměti“ se 
klub Jestřábi, společně se členy bratrského 
100. klubu OS z mateřského střediska 
bratří Mašínů, zúčastnil i únorových akcí 
zaměřených proti totalitě. Na happeningu 
na Staroměstském náměstí v Praze pomohli 
oldskauti zapálit svíčky se jmény 
popravených obětí komunistické zvůle a 
následně nechyběli ani na multižánrovém 
festivalu proti totalitě „Mene Tekel“. 

Samostatnou kapitolou, která 
dokumentuje šíři činnosti nového 
oldskautského klubu, je muzikologická 
studie z autorské dílny Jestřábů s názvem 
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Junácká hymna – první píseň českého 
skautingu. Jejím základem byla 
absolventská práce br. Nashvilla na lesní 
škole kmene dospělých ORSOS 2008. 
Následně byl text doplněn o další poznatky 
a dokumenty. Jako metodická příručka 
pojednávající zevrubně o jednom ze 
symbolů českého skautského hnutí je 
připravena k vydání v edici Skautského 
institutu A. B. Svojsíka. Klub Jestřábi 
zároveň usiluje společně s dalšími 
činovníky a skupinami o pevné ukotvení 
Junácké hymny ve struktuře organizačních 
předpisů Junáka.      

Vraťme se však zpět k aktivitám 
Jestřábů, jimiž připomínají odkaz Jaroslava 
Foglara. Klub i v letošním roce pokračuje v 
organizování setkání foglarologů. K 75. 
výročí prvního románu Jaroslava Foglara 
„Hoši od Bobří řeky“ připravuje další 
turistickou známku i kolekci herních aktivit 
pro vlčata, světlušky, skauty a skautky. 
Svou troškou do mlýna chce přispět i k 
důstojnému průběhu tradičního 
foglarovského setkání v červnu ve Sluneční 
zátoce u Ledče nad Sázavou. Na legendární 
tábořiště Foglarovy skautské Dvojky se 
samozřejmě Jestřábi vrátí i na podzim, kdy 
se zúčastní Oldskautského jamboree 2009.  

Zvlášť třpytivý punc mezi 
vzpomínanými aktivitami však bude mít 
připravovaná prázdninová expedice na dvě 
další tábořiště Foglarova oddílu „Hochů od 
Bobří řeky“ – do ukrajinského Sinovíru (na 
Podkarpatské Rusi tábořila Dvojka v roce 
1938) a k Zelené říčce pod Kriváněm na 
Slovensku. Do podhůří Vysokých Tater 
zavítali Foglarovi Hoši od Bobří řeky 
poprvé v roce 1949 a slovenské přírodě pak 
zůstali věrni po celé následující čtvrt 
století. 

Členství ve 48. klubu OS Jestřábi 
Praha je otevřeno i dalším zájemcům z řad 
dospělých skautů. Všem, kteří chtějí 
aktivní činností v rámci kmene dospělých 
rozvíjet odkaz Jaroslava Foglara a přivádět 

na Jestřábovu skautskou stezku dnešní 
generaci chlapců a dívek. Vítání jsou 
oldskauti (a samozřejmě i sestry -
 oldskautky!) od roverského věku až po 
...sátileté. Současný věkový průměr 
Jestřábů je těsně nad hranicí 40 let. 
Nejmladší člen je ještě aktivním roverem. 
Naopak jako jediný překročil zatím práh 
šedesátky odchovanec Foglarova oddílu 
Jaroslav Čvančara – Jáček, známý i jako 
kapelník country skupiny Taxmeni a 
renomovaný znalec historie čs. odboje za 
druhé světové války. 

Informace pro zájemce o členství v 
klubu i akcích, které Jestřábi připravují, lze 
získat  

u br. Nashvilla  
na tel. 602 686 725  

 nebo na e-mailu: 
 jaroslav.foglar@email.cz .   

 

SKAUTSKÁ ZÁKLADNA 

    v Domašově 

 

Nabízíme všem oldskautům a jejich 
klubům možnost pobytu na skautské 
základně v Domašově nad Bystřicí (okres 
Olomouc), adresa objektu: Lesní 167, 783 
06 Domašov nad Bystřicí..   
 
Základna má kapacitu 43 lůžek, které jsou 
umístěna v pokojích po 3 až 6 postelích + 
WC a sprchový kout na každém pokoji, s 
vybavením pro vaření buď ve „velké 
kuchyni“ (až v rozsahu kapacity základny), 
nebo v malé kuchyňce (pro menší 
skupinu), s jídelnou, společenskou 
místností a barem (dočasně mimo provoz). 
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Je zde k zapůjčení sportovní vybavení 
(míče, šipky, ringo, petang, stolní tenis, 
společenské hry apod.) a také lze využít 
sklepní prostory pro uskladnění jízdních 
kol nebo lyží. 
Pobyt je možný nejen přes víkend, ale i v  
průběhu týdne. Cena za pronájem činí 60,- 
Kč+ režie (max.75,- Kč za noc v létě, max. 
110,- Kč v zimě). 
Pokud by zájemci, tj. klub OS nebo 
oldskauti, chtěli věnovat svůj volný čas 
drobným pracovním úkonům pro základnu, 
pak je možné poskytnout  dohodnutou  
slevu. 
Více informací získáte na webové stránce 
http://www.domasov.webnode.cz  
nebo přímo u ing. Vladimíry Navrátilové 
na mobilu: 733 197 067, 
e-mail:  hazel.nut@seznam.cz . 
 
 

 
 

� O nové formě časopisů NJ stále jedná. 
� LŠKD 09 zahájila za stavu přihlášených 

v počtu 21. Na Skautské křižovatce 
Junáka je mezi akcemi r. 2009 naše škola 
také uvedena. Na našem webu je stručná 
informace o proběhlém 1. běhu. 

� Br. Pokorný předal „Orlí péro“ sestře 
Kaprálkové a br. Cepkovi, Köhlerovi a 
Adamcovi. 

� Br. Adamec odeslal jmenování ses. 
Bělovské zástupkyní KD Junáka 
v subregionu ISGF Střední Evropa.  

� Br. Žáček oznamuje, že loňská Ročenka, 
nebyla vytištěna jako součást čísla 08-4. 
Kmenových novin, je pouze zavěšena na 
našem webu.  

� Do redakční rady byl kooptován br. 
Vápenka - Ivoš. Redakční kruh tvoří nyní 
br. Žáček, Jech, Vápenka a Köhler 
(šéfredaktorem je br. Žáček). 

� Letošní ročenka, připravená br, 
Vápenkou k 10. výročí úmrtí Jaroslava 
Foglara, bude také pouze ke stažení 
z našeho webu; pro svoji rozsáhlost bude 
rozdělena na více částí.  

� Br. Jech oznamuje, že barevná obrazová 
příloha Kmenových novin není 
zavěšována na web, protože se v 
elektronické podobě do webového 
prostoru nevejde. 

� Příští trojsetkání OS z Polska, Slovenska 
a Česka se koná od 11. do 14. 6. 2009 
v Oščadnici na Slovensku. 

� Br. Klikoš všem členům RNKD předal 
CD se seznamem předpisů Junáka. 
Seznam je třeba doplnit o předpisy, které 
byly vydány v KD či dříve v kmeni OS. 

� Letní tábor Pařezská Lhota bude od 20. 6. 
do 30. 6. 2009. 

� OS Jambore 2009: pro malý zájem 
muselo být odvoláno.  

 
ZPRÁVY  

z Podbrdské družiny SO 
 

Letošní jarní setkání Podbrdské družiny SO 
se konalo dne 24. 4. 2009 v Příbrami.  
Účastníci navštívili místní KOVOHUTĚ 
a.s., kde si prohlédli především recyklaci 
starých autobaterií, z nichž pak vznikaly 
samostatné olověné ingoty k novému 
využití ve funkčních  autobateriích.  
Se zájmem si prohlédli i nově budované 
muzeum hutnictví.  

Průvodcem celé 
exkurze byl br. 

Vurm - Charlie, 
bývalý dlouholetý 

zaměstnanec 
Kovohutí Příbram. 
Poté se odebrali do 
usedlosti U Vojtěcha 

v Orlově, kde v hospodě Na samotě u lesa 
projednávali své vnitřní záležitosti.  



Kmenové noviny OS 

 33

Novým členům družiny I. Vápenkovi a 
Z. Kadeřábkovi byly předány jmenovací 
dekrety doživotních členů SO.  
Všichni účastníci obdrželi nové, 36. číslo 
občasníku KRUH, připravovaného již br. 
Ivošem. Také si mohli zakoupit nové 
látkové vyšívané nášivky s logem družiny. 
Všem účastníkům se Jarní setkání 
Podbrdské družiny SO líbilo a na podzim 
se opět sejdou v Berouně, v restauraci 
Berounský medvěd.                 

Ivoš 
 

OPRAVA 
 

V minulých Kn 08/4 bylo v příspěvku 
„Výroční zasedání SO! několik nepřesností 
o vodákovi MUDr Jiřím Vokněrovi: 
Podle publikace „“Kdo byl kdo – naši 
olympionici“ od autora Fr. Koláře a kol., 
vyd. LIBRI 1999, se jmenovaný 
nezúčastnil XXVII. LOH v Sydney 2000, 
ale XVI. LOH v  Melbourne 1956, kde 
v závodě kanoí jednotlivců na trati 10 000 
metrů skončil na 4. místě! Mistrem 
republiky v kanoistice, byl celkem 12x  
namísto uvedeného (11x)   

(upravil Gog) 
     

           

NNNNNNNNAAAAAAAAVVVVVVVVŽŽŽŽŽŽŽŽDDDDDDDDYYYYYYYY        
OOOOOOOODDDDDDDDEEEEEEEEŠŠŠŠŠŠŠŠLLLLLLLLIIIIIIII 

 

Podbrdská družina SO 
nedávno ztratila 
jednoho člena, když 

27. března 2009 ve věku 82 let zemřel její 
dlouholetý člen br. Vladimír Balák 
(narozen 7. 3. 1927) ze Slaného. Na jarním 
setkání družina uctila jeho památku 
povstáním a minutou ticha. 
 

6. května 2009 po těžké nemoci zemřela 
ses. Mgr. Marie Černá (nar. 7. 1. 1932). 
Byla historičkou umění a profesorkou 

výtvarné výchovy. V letech 1968-70 a pak 
po roce 1989 pomáhala přímo v pražském 
centru při obnově skautingu u nás. Byla 
také určitou dobu členkou náčelnictva DK 
Junáka; za svoji vytrvalou službu obdržela 
Stříbrný trojlístek – nejvyššího 
vyznamenání dívčího kmene Junáka. 
 

Středisko Junáka „Černý havran“ v 
Chlumci n. C. se smutkem oznamuje, že 
18. května 2009 opustil ve věku 70 let svou 
skautskou stezku br. Mgr. Jiří VESELÝ – 
Dan. Jako člen klubu OS vykonával funkci 
Okresní zpravodaj kmene dospělých 
Junáka. Byl nositelem skautských 
vyznamenání: medaile Syrinx 3. st., 
Medaile díků a medaile Lilie a přátelství. 
 
ZIKMUND ŮV MOCNÝ HLAS 
 

Jeden rok po odchodu br. Jiřího Kafky-
Owiga „do nebeské družiny“ 
V roce 1949, asi dva týdny před letními 
prázdninami, vyvedl pan katecheta žáky 
žižkovské měšťanky, kteří k němu chodili 
do náboženství, na Pražský hrad. Do 
katedrály svatého Víta. 
Možná už věděl, že po prázdninách se s 
mnohými z nich nesetká. Výuka 
náboženství na školách se dostala do velmi 
kritického hledáčku nového režimu a 
někteří rodiče z něho odhlašovali své děti 
po celý školní rok. Snad chtěl prohlídkou 
katedrály upevnit náboženskou víru u 
zbytku žáků, kteří přes všechno vydrželi 
navštěvovat jeho hodiny. 
Dva chlapci z hloučku dětí, v čele s 
katechetou oblečeným do černého lehkého 
převlečníku, zůstávali pozadu. 
Měli si co vyprávět, co pozorovat. S 
nadějemi totiž očekávali Velké 
dobrodružství. To se mohlo každou chvíli 
dostavit. Bylo by škoda ho propásnout. 
Toho slunečného červnového dne si je 
dobrodružství opravdu našlo. V katedrále 
svatého Víta. 
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Ten muž se jich zprvu zeptal, zdali mají 
čas. Jen se tak nepatrně poohlédli po svých 
spolužácích mizejících v šeru chrámu a 
přikývli muži na souhlas. 
Mají čas, samozřejmě. Neznámý muž 
pokynul rukou k okovaným dveřím. Potom 
už za ním stoupali stále kamsi vzhůru po 
nekončících točitých schodech. Muž mlčel, 
jen namáhavě dýchal. Připadali si jako 
hrdinové jejich oblíbených románů. Ty 
také začínaly podobně. Události se v nich 
dávaly vždy nečekaně do pohybu. Byly tak 
zásadní, že zcela proměnily hrdinův 
dosavadní život. Daly mu barvu, vůni a 
vzruch. 
Konečně stanuli ve zvonici. Čekal tam na 
ně největší český zvon Zikmund. Tehdy 
byl starý přesně čtyři století. Oběma 
chlapcům bylo třináct let. Lana Zikmunda 
svírali čtyři mladí muži. Dvě lana zbývající 
podal udýchaný muž chlapcům. 
Ještě než šest zvoníků rozhoupalo a 
rozeznělo Zikmunda, pohlédli nejmladší z 
nich úzkým oknem do hlubiny pod sebou. 
Uviděli malostranské střechy v hustém 
slepenci, 
ozářené poledním sluncem, zelený vrch 
Petřína se stříbrnou linkou Vltavy v údolí 
pod ním. Tím pohledem si připadali jako 
Rychlé šípy na slavné titulní straně 
milovaného časopisu Vpřed, který, spolu s 
Rychlými šípy, k jejich velké lítosti už 
nesměl vycházet. Potom už se zvon 
Zikmund rozezvučel a jeho mocný hlas 
přehlušil veškerá podobenství, která 
chlapce napadala. Zůstal jen dunivý zvuk 
zvonu letící a rozlévající se ve vlnách nad 
Prahou a radost z toho, že k tomu 
dopomohly také jejich ruce. 
Ti chlapci si říkali Petr a Dan. Občansky se 
jmenovali Jiří Kafka a Rudolf Vojtěch. Za 
pár let, od zážitku ve zvonici svatého Víta, 
jim bude dopřáno prožít další 
dobrodružství a velké příběhy, ale na tuto 
událost nikdy nezapomenou. Stála na 
počátku jejich přátelství. 

(Vybráno z pocty br. Owigovi, vydané jako 
speciální číslo časopisu ČIN v roce 2009, 
vzpomínky sepsal Jiří Zachariáš – Pedro). 
 

WWWWWWWWEEEEEEEEBBBBBBBB        KKKKKKKKMMMMMMMMEEEEEEEENNNNNNNNEEEEEEEE        
DDDDDDDDOOOOOOOOSSSSSSSSPPPPPPPPĚĚĚĚĚĚĚĚLLLLLLLLÝÝÝÝÝÝÝÝCCCCCCCCHHHHHHHH 
 
V roce 2009 naše webové 
stránky fungují již 

„stabilně“. Je na ně odkaz také na 
Křižovatce Junáka 
(http://krizovatka.skaut.cz/), a to zcela 
vpravo pod odkazem „Cílovky“. Po jeho 
otevření najdeme jako poslední Kmen 
dospělých. Zřejmě i díky tomu se náš web 
dostává na nejrůznější weby mezi odkazy 
na skautské stránky. 
Odkazy na skautské stránky máme i my – 
poté, co klikneme v hlavičce našeho webu 
na Odkazy, máme na obrazovce tři 
sloupečky a v prostředním jsou právě 
skautské stránky. V jejich rámci se např. 
„vyplatí“ sledovat, co je k vidění na webu 
TEEPEK (http://www.teepek.cz) anebo u 
vodních skautů. 
Nad tímto odkazem je odkaz Cestování – 
už počet návštěv ukazuje, jak je praktické 
dostat se na web, kde se najdou jízdní řády, 
mapy i informace o počasí. 
Tím, že „vedeme“ i stručné informace o 
Svojsíkově oddílu, zachycujeme na webu 
„záležitosti“ dospělých skautek a skautů 
v Junáku souborným způsobem. Ostatně 
proto také je mezi skautskými stránkami 
odkaz na Rovernet. 
Pokud bychom měli nějaký kontakt na naše 
webové stránky přidat, neváhejte prosím a 
pošlete příslušnou informaci (postačí i 
pouhý webový odkaz) tajemníkovi NKD. 
Závěrem – protože se v tomto dvojčísle z 
pochopitelných důvodů věnujeme br. 
Jestřábovi – doporučujeme otevřít si odkaz: 
 http://www.pozitivni-noviny.cz/cz/clanek-
2009050043 . 
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RRRRRRRRŮŮŮŮŮŮŮŮZZZZZZZZNNNNNNNNÉÉÉÉÉÉÉÉ        
 

POZDRAV ZE ŠPITÁLU   
 

Mé trampoty s mým zdravotním stavem mě 
dovedly na 11 dnů do Motolské 
nemocnice. Tím bylo ohroženo vydání 
Kmenových novin. Situaci vyřešil br. Vl. 
Jech – Kamzík, který se ujal přípravy 
Kmenových novin a příloh (Ročenka, 
Skautské pomníčky) připravené br. Ivanem 
Vápenkou – Ivošem,  pro tiskárnu.  Nebylo 
to snadné, protože některé prvky byly 
s mou nepřítomností velmi těžko dostupné. 
Oběma patří dík za vydání tohoto čísla. 

Gog 
 

 
 

Janě Skácelové – Pam  
byla udělena Zlatá syrinx, in memoriam  
V roce 1990, po znovuzrození  Junáka 
zastávala funkci zahraniční zpravodajky. 
Zcestovala řadu zemí a navázala kontakty, 
prakticky po celé Západní Evropě. 
Zahraniční zpravodajkou byla po celá dvě 
volební období. Po skončení v náčelnictvu 
její zájem a pomoc dalším zahraničním 
zpravodajům byl příkladný. Vyjednávala 
výjezdy, tlumočila, překládala co se dalo, 
aby ulehčila novým činovníkům velice 
obtížnou práci. Zvala a ubytovávala jak ve 
vlastním bytě, tak i zajišťovala ubytování 
při různých zahraničních návštěvách. Zvala 
na oldskautské tábory do přírody pod stan 

své známé ze zahraničí, kteří byli 
okouzleni naší přírodou. 

  
 
 

ŠŠŠŠŠŠŠŠPPPPPPPPEEEEEEEETTTTTTTTKKKKKKKKAAAAAAAA        PPPPPPPPOOOOOOOOEEEEEEEEZZZZZZZZIIIIIIIIEEEEEEEE        
nejen na léto 

 

 

Tibetská moudrost 

 
I kdybys měl nazítří zemřít, uč se dál. 

Byť v tomto životě jas pravdy nezasvit ti, 
je to, jako bys poklad do pokladnice dal, 
odkud ho vyzvedneš zas v příštím bytí. 

 
Člověka dokonalého - kdo by nehledal. 

I nezvaní by na blízku být chtěli. 
Ať kvete vonný květ od úlu sebedál, 
stejně ho v mračnech obletují včely. 

 
Jediný člověk, jenž dobral se poznání, 
svět ozáří, i kdyby sám zůstal v skrytu. 

Sto slabých mudrců  
ať se v moudrostech předhání – 

jsou to jen kroužící planety beze svitu. 
 

 
Zdroj:  
Sakja-pandita, Pokladnice moudrých rčení 
ODEON Praha. 1988 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, o toto periodikum 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných rubrikách 
v anglickém jazyce.                                      Redakce 
 

In order to make orientation in this Czech NSGF 
bulletin a little bit easier for those without knowledge of 
the Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English.             Editors 
 
from articles contained in this Volume of KN. 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  
(THE CZECH NSGF NEWS) 
 

Nejdůležitější informace jako jsou rozhodnutí 
Náčelnictva Kmene dospělých. Zprávy krajských 
zpravodajů KD. 
 

The most important information like decisions of the 
Czech NSGF Council. News from District Councils. 
 

Ze skautského sv ěta 
(From the Scout World) 
 

• Ozvěny evropského semináře ISGF v Kutné Hoře 
Reflection from the European ISGF Seminar in 
Kutna Hora 

 

• Partnerství Vyškovského klubu KD s polskými OS 
Partnership of Vyškov-CZNSGF with Polish Old 
Scouts 
 

Z KLUB Ů   
 

Různé informace z klubů KD o činnosti a událostech. 
 
 

( C l u b  N e w s )  
 

Diverse information from the Czech NSGF clubs on 
their activities and occurrences… 
 

Pro zamyšlení   
( R E F L E C T I O N S )  
 

Práce členů Kmene dospělých, autorské články, úvahy, 
názory, skautská filozofie 
 

Works by Czech NSGF members, original articles, 
essays, viewpoints, scout philosophy… 
 

Různé     
(Miscellaneous) 
Pozvání, poznámky, vzpomínky na významné 
osobnosti, jubilea, pozoruhodnosti, plán aktivit, atd… 
 

Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities, etc…  
 

Náčelnická pošta 
(The Czech NSGF President´s File) 
 

Upozornění na významná setkání v Kmeni OS a/nebo 
v hnutí, mezinárodní skautské aktivity…  
 

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, questions 
and/or complains from the COSG members, club 
masters or commissioners, as well as from contributors 
to this bulletin. 
 

PŘ Í LOHY    
( Inset Documents) 
 

Upozornění na významná setkání v Kmeni OS a/nebo 
v hnutí, mezinárodní skautské aktivity…  
 

Indications on important occurrences within the Czech 
NSGF and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
 

• Ročenka kmene OS 2009 věnovaná Jaroslavu 
Foglarovi 
Czech NSGF Year Book devoted to Jaroslav 
Foglar.  
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